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Umowa miêdzy UAM i UEP w sprawie nowego kierunku
studiów prawno-ekonomicznych

UAM u¿yczy³  miejsca   uczestnikom europejskiej  konferencji
(Zieloni/WSE),   którzy tu w dniach  3-4 marca  debatowali  
na   temat  w jaki sposób  sprostaæ wyzwaniom  politycznym 
i gospodarczym  w czasach globalizacji.  
Na zdjêciu: Komisarz Danuta Hübner z wizyt¹ u Rektora UAM 
prof. dr. hab. Bronis³awa Marcianiaka
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• Historia, fizyka, a mo¿e teologia? Maturzystom w podjêciu decyzji
o wyborze kierunku studiów pomog¹ Drzwi Otwarte, organizowane
przez wydzia³y UAM. Dla przysz³ych studentów to okazja do
zapoznania siê z ofert¹ dydaktyczn¹ uczelni. Zobacz¹ te¿, jak
wygl¹daj¹ miejsca, w których na zdobywaniu wiedzy i zawieraniu
przyjaŸni planuj¹ spêdziæ kilka lat. Jako pierwszy swoje drzwi
otworzy³ Wydzia³ Prawa i Administracji. Drzwi Otwarte na UAM
potrwaj¹ do po³owy kwietnia. 

• Targi Edukacyjne Absolwent 2011 organizowane s¹ nieprzerwanie
od 2003 roku. Targi Absolwent to cztery imprezy w dwóch 
województwach. UAM zaprezentowa³ siê dwukrotnie tj. w edycji
lubuskiej, w Zielonej Górze, która odby³a siê w dniach 22-23 lutego
oraz w edycji wielkopolskiej, któr¹ zaplanowano na 15 marca 
w Pile. Targi maj¹ na celu zapoznanie m³odzie¿y i przysz³ych 
studentów z ofert¹ edukacyjn¹ wraz z mo¿liwoœciami kszta³cenia 
i rozwoju. Swoj¹ ofertê ka¿dego roku prezentuje ponad 120 
wystawców z ca³ego kraju i zagranicy. Nieod³¹cznym elementem
targów edukacyjnych s¹ Targi Pracy, skierowane do osób wkracza-
j¹cych na rynek pracy, poszukuj¹cych sta³ego lub tymczasowego
zatrudnienia, sta¿u, praktyk. Pe³na informacja o targach znajduje siê
na stronie internetowej: www.absolwent.targi.pl

• 25 i 26 lutego br. w Instytucie Filologii Rosyjskiej odby³y siê 
eliminacje okrêgowe XLII Olimpiady Jêzyka Rosyjskiego. 
W bie¿¹cym roku w poszczególnych etapach olimpiady bierze udzia³
ponad 250 uczniów ze szkó³ œrednich Wielkopolski i woj.
lubuskiego. Opiekê merytoryczn¹ nad olimpiad¹ sprawuje Instytut
Filologii Rosyjskiej UAM, w którym wielu laureatów i finalistów
podejmuje studia kierunkowe.

• Od marca 2011 roku uruchomione zostan¹ konsultacje ds. trudnoœci
w procesie uczenia siê. Z pomocy konsultanta skorzystaæ mo¿e
ka¿dy student UAM w ka¿dy drugi wtorek miesi¹ca w godz. 15-17
(pokój nr 1, budynek AB Wydzia³u Nauk Spo³ecznych przy 
ul. Szamarzewskiego 89, tel. 61 829 20 55). Porad udzielaj¹ 
pracownicy Instytutu Psychologii UAM: mgr Szymon Hejmanowski
i dr S³awomir Jab³oñski. 

• Uroczyste otwarcie XVI Poznañskiego Przegl¹du Ksi¹¿ki
Naukowej, organizowanego pod honorowym patronatem 
przewodnicz¹cego Kolegium Rektorów Szkó³ Wy¿szych Poznania

prof. Bronis³awa Marciniaka, odby³o siê dnia 4 marca w gmachu
Biblioteki Uniwersyteckiej. W ramach przegl¹du odby³o siê
równie¿ spotkanie z Aleksandr¹ Wo³oszczuk - przedstawicielem
PWN nt. perspektyw rozwoju platformy Ibuk.pl oraz polskich 
serwisów wydawniczych w œwietle tendencji œwiatowych. 

• W niedzielê 6 marca w Bazylice Archikatedralnej w Poznaniu
Wspólnota Jerozolimska z Warszawy zaprezentowa³a „Modlitwy
nad miastem”. Jest to zbiór modlitw dedykowanych wspó³czesnemu
miastu jako miejscu nowej ewangelizacji, która czerpie inspiracjê 
z patronki wszystkich miast - œwiêtego miasta Jeruzalem. 
Po prezentacji odprawiona by³a Msza œw. za zmar³ych aktorów
VERBASACRA: Gustawa Holoubka, Krystynê Feldman, Henryka
Machalicê, Mariusza Sabiniewicza, Krzysztofa Kolbergera, Janusza
Zakrzeñskiego i Zbigniewa Zapasiewicza.

• Wieczór poezji ³otewskiej poœwiêcony bêdzie spotkaniu 
z ³otewskim poet¹ i t³umaczem , którego zbiór
pt. „Nios³em ci kanapeczkê” ukaza³ siê w 2009 r. Przek³adu na jêzyk
polski dokona³ Jacek Dehnel, który równie¿ bêdzie goœciem wiecz-
oru. Spotkanie zaplanowano na 15 marca w klubokawiarni
„Meskalina” w Poznaniu. Organizatorem jest Instytut Jêzykoznaw-
stwa UAM. 

• Miêdzynarodow¹ konferencjê „Pomiêdzy Jêzykami Europy Œrod-
kowo-Wschodniej” pod patronatem Funduszu Wyszehradzkiego
zaplanowano w dniach 21-22 marca. Jest organizowana przez UAM
przy wspó³pracy z Uniwersytetem im. Loránda Eötvösa 
w Budapeszcie, Uniwersytetem Masaryka w Brnie oraz miêdzy-
narodow¹ organizacj¹ E@I Partizánske. Konferencja, której celem
jest nawi¹zanie œcis³ej wspó³pracy miêdzy uniwersytetami, instytu-
cjami oraz innymi organizacjami z krajów Grupy Wyszehradzkiej,
poœwiêcona bêdzie jêzykom i kulturze krajów Europy Œrodkowo-
Wschodniej.

• Dr Krzysztof Cichy z Wydzia³u Fizyki UAM otrzyma³ stypendi-
um w ramach Programu KOLUMB FNP i wyjedzie na d³u¿szy
pobyt do Hamburga do oœrodka DESY (Deutsches Elektro- Syn-
chrotron), a Adrian Franczyk z Wydzia³u Chemii UAM pokona³ 110
konkurentów z ca³ej Polski i znalaz³ siê wœród 8 stypendystów pro-
gramu VENTURES FNP, otrzymuj¹c 96 tys. z³ na badania. 
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Drzwi otwarte
na Wydziale
Prawa 
i Administracji 

Kārlisem Vērdiņšem



NASZ UNIWERSYTET KONFERENCJE

W dniach 18-19 stycznia w Instytucie Kultury
Europejskiej odby³a siê miêdzynarodowa 
konferencja naukowa: „¯ydowski obraz Polski.
Raj czy piek³o?”

Choæ po³¹czenie s³ów: Polska i kwestia ¿ydowska jednoznacznie
nasuwa skojarzenie Holokaustu, uczestnicy konferencji potrak-
towali problem w znacznie szerszej perspektywie. Wœród odczytów
nie zabrak³o wiêc referatów odnosz¹cych siê do ró¿norodnego
¿ydowskiego obrazu Polski przedstawionego w twórczoœci autorów
takich jak: Eleonora Lev, Oskar Kofler, Roman Brandstaetter, Anna
Eker, Jaros³aw Iwaszkiewicz, Maria D¹browska, Hanna Krall.
Jeden z paneli dyskusyjnych odnosi³ siê do zagadnienia 
pielgrzymek m³odych Izraelitów do Polski. Prelegenci z Izraela 
oraz Polski poruszali zagadnienia m.in. pod³o¿a historycznego oraz
obrazu wspó³czesnej Polski w oczach m³odych Izraelitów. 
Dyskutowanymi tematami by³y tak¿e kwestia pamiêci i zapominania
oraz sposobów przekazywania prawdy historycznej. Sama data
konferencji zdaje siê nie byæ przypadkowa. Zorganizowano j¹ 
w dzieñ po XIV Dniu Judaizmu w Koœciele katolickim w Polsce 
i w trwaj¹cym wtedy Tygodniu Powszechnej Modlitwy o Jednoœæ
Chrzeœcijan. Doskonale pokazuje to mo¿liwoœæ podjêcia wspó³pracy

m a r z e c  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  5

Ani raj ani piek³o

Wka¿dy czwartek o godzinie 20.25 na antenie TV Biznes
emitowany jest program o m³odych przedsiêbiorcach
„Na skrzyd³ach biznesu”, przedstawiaj¹cy m³odych

ludzi, rozwijaj¹cych z sukcesem w³asne firmy. Program odpowiada
na pytania, jak radziæ sobie z problemami napotkanymi w bizne-
sowej dzia³alnoœci, sk¹d pozyskaæ dofinansowanie na w³asny
biznes, jak skutecznie zdobywaæ klientów, a przede wszystkim - jak
przekuæ pasjê w doskonale prosperuj¹cy biznes. Historie m³odych
przedsiêbiorców, w tym równie¿ lokatorów i firm zwi¹zanych 
z InQbatorem Poznañskiego Parku Naukowo Technologicznego
Fundacji UAM, dope³niaj¹ rady ekspertów i doœwiadczonych
przedsiêbiorców, m.in. Wojciecha Kruka czy Solange Olszewskiej,
którym uda³o siê odnieœæ spektakularny sukces w biznesie.

Program powsta³ dziêki wspó³pracy InQbatora Poznañskiego
Parku Naukowo Technologicznego Fundacji UAM (partner meryto-
ryczny projektu i koproducent) i poznañskiej firmy Kamereon
Media Sp. z o.o (producent programu). Premiera w ka¿dy czwartek
o 20:25.

Kolejne odcinki "Na skrzyd³ach biznesu" bêd¹ dostêpne wkrótce
na stronie www.inqbator.pl oraz na platformie internetowej ipla. 

Projekt uzyska³ dofinansowanie Ministerstwa Nauki i Szkolnictwa
wy¿szego w ramach przedsiêwziêcia Ministra „Kreator innowa-
cyjnoœci - wsparcie innowacyjnej przedsiêbiorczoœci akademickiej”.

Chromatografia
- to ju¿ codziennoœæ

Wczerwcu 2011 r. odbêdzie siê IX Konferencja
Chromatograficzna pod has³em „Chromato-
grafia? To przecie¿ codziennoœæ!”. 

Konferencja jest organizowana przez Zak³ad Chemii
Analitycznej Wydzia³u Chemii UAM oraz Zak³ad
Chemii Organicznej Wydzia³u Technologii Chemicznej
Politechniki Poznañskiej. 

Ta konferencja jest kontynuacj¹ Polskich Konferencji
Chromatograficznych, maj¹cych na celu przedstawienie
polskich osi¹gniêæ w zakresie teorii i praktyki metod 
separacyjnych. Program konferencji obejmuje wyk³ady,
komunikaty oraz sesje plakatowe, a w jej ramach
planowane s¹ te¿ wystawy aparatury, akcesoriów 
i oprogramowania. 

Szczegó³y dotycz¹ce konferencji dostêpne s¹ na 
www.9chromatograficzna.konferencja.org

O potrzebie 
spektroskopii 

Wdniach 25-27 maja 2011 r. odbêdzie siê XV
Jubileuszowe Ogólnopolskie Sympozjum
n.t. „Zastosowanie metod spetroskopowych

w badaniu materia³ów i zwi¹zków chemicznych”. 
Organizatorami sympozjum s¹: Wydzia³ Chemii UAM,
Wydzia³ Towaroznawstwa Uniwersytetu Ekonomicz-
nego oraz firma MEDSON s.c. Aparatura Analityczna
Paczkowo. 

Szczegó³y na www.medson.pl
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- pomimo trudnego doœwiadczenia historycznego - przez obydwa
narody. W konferencji wziêli udzia³: przewodnicz¹ca poznañskiej
gminy ¿ydowskiej Alicja Kobus, wiceprezydent Gniezna Rafa³
Spachacz, Starosta GnieŸnieñski Dariusz Pilak oraz abp Henryk
Muszyñski. Wydarzeniem towarzysz¹cym by³ koncert muzyki
klezmerskiej. 

Anna Gacek

Na skrzyd³ach 
biznesu
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Fragmenty artyku³ów zilustrowano pracami wybitnych
grafików (m.in. Wies³awa Smêtka, Zygmunta
Januszewskiego, Lex Drewiñskiego). Autorem koncepcji

wystawy jest redaktor naczelny magazynu „Dialog” Basil Kerski.
Wystawê mo¿na ogl¹daæ do 8 kwietnia br.

Dwujêzyczny magazyn polsko-niemiecki „Dialog” obchodzi³ 
w 2007 roku dwudziest¹ rocznicê swego istnienia. W zwi¹zku 
z jubileuszem redakcja zaprosi³a autorów, t³umaczy, wspó³pracowni-
ków i przyjació³ magazynu na uroczyste otwarcie wystawy. 

Prowadzone obecnie przez Basila Kerskiego czasopismo jest 
jednym z najstarszych i najwiêkszych bilateralnych projektów 
prasowych w Europie. Polskim partnerem „Dialogu” jest za³o¿ony
w Gdañsku przez Donalda Tuska i Wojciecha Dudê kwartalnik
„Przegl¹d Polityczny”. 

„Dialog” od 1987 roku informuje o polityce, kulturze i historii
stosunków polsko-niemieckich. Swoj¹ dzia³alnoœci¹ przyczynia siê
do lepszego zrozumienia s¹siadów w Polsce i Niemczech. Redakcja
oprócz edycji magazynu wydaje tak¿e wiele ksi¹¿ek w jêzyku
niemieckim i polskim na temat stosunków niemiecko-polskich oraz
integracji europejskiej. Redakcja jest tak¿e organizatorem konferencji
i dyskusji politycznych na te tematy. 

Wydawc¹ „Dialogu” jest Federalny Zwi¹zek Towarzystw
Niemiecko-Polskich, organizacja pozarz¹dowa, zrzeszaj¹ca ponad
piêædziesi¹t dzia³aj¹cych w gminach, miastach i landach Republiki
Federalnej Towarzystw Niemiecko-Polskich (do których nale¿y

Dwudniowa konferencja poœwiêcona jest
zmianom, jakie zajd¹ niebawem w sek-
torze prawno-energetycznym w zwi¹zku

z implementacj¹ unijnych dyrektyw. Tematyka
skupiaæ siê bêdzie na III Pakiecie Energetycznym
Unii Europejskiej, prawnych aspektach rozwoju
odnawialnych Ÿróde³ energii oraz rynku paliw
p³ynnych. 

Konferencja kierowana jest do szerokiego
krêgu uczestników: specjalistów w dziedzinie
prawa energetycznego, prawników, przedstawi-
cieli przemys³u energetycznego, mieszkañców
Poznania oraz zainteresowanych studentów
uczelni wy¿szych z ca³ej Europy. W charakterze
prelegentów wyst¹pi¹ specjaliœci z bran¿y energe-

tycznej i prawnej zarówno z Polski, jak i innych
krajów europejskich. Swój udzia³ w wydarzeniu
potwierdzili prawnicy m. in. z Niemiec, Turcji,
Szwecji oraz Wielkiej Brytanii. W ramach konfer-
encji odbêd¹ siê równie¿ cztery szkolenia poœwiê-
cone odpowiednio prawnym kwestiom: elek-
troenergetyki, gazu, odnawialnych Ÿróde³ energii
oraz paliw p³ynnych. Zostan¹ poprowa-dzone
przez ekspertów-praktyków, na co dzieñ stykaj¹-
cych siê z wybranymi aspektami prawa energety-
cznego, maj¹cych na ich temat szerok¹, specjal-
istyczn¹ wiedzê.

Trzecim elementem konferencji s¹ targi pracy
bran¿y energetycznej i prawnej, podczas których
studenci bêd¹ mieli mo¿liwoœæ zapoznania siê 

z profilem firm prawniczych oraz energetycznych.
Organizatorzy Miêdzynarodowej Konferencji

Prawa Energetycznego po³o¿yli szczególny
nacisk na jej dwa aspekty - miêdzynarodowoœæ
oraz otwartoœæ. Przyjad¹ prelegenci oraz uczestni-
cy z ca³ej Europy, którzy zainteresowani s¹ prob-
lemami energetycznymi krajów europejskich.
Ponadto ka¿dy z nas jest zaanga¿owany 
w problemy o charakterze prawno-energety-
cznym, zarówno specjaliœci, jak i zwykli obywa-
tele, dla których tak¿e konferencja jest otwarta. 

Wiêcej informacji oraz rejestracja na stronie
www.energylaw.pl 

Katarzyna Rybska 
ELSA Poznañ

ponad 3000 osób). Przewodnicz¹c¹ kuratorium jest prof. Rita Süss-
muth, by³a przewodnicz¹ca Bundestagu. Przewodnicz¹c¹ Federal-
nego Zwi¹zku Towarzystw Niemiecko-Polskich jest dr Angelica
Schwall-Düren, pos³anka do Bundestagu. G³ównym projektem 
Federalnego Zwi¹zku jest w³aœnie edycja dwujêzycznego 
„Dialogu”. 

Pierwszymi redaktorami naczelnymi pisma byli Günter Filter 
i Adam Krzemiñski. Od 1998 roku redaktorem naczelnym tego
magazynu jest Basil Kerski, bêd¹cy tak¿e redaktorem gdañskiego
kwartalnika „Przegl¹d Polityczny”. 

Wspólnie z Federalnym Zwi¹zkiem Towarzystw Niemiecko-Pol-
skich redakcja magazynu przyznaje Nagrodê Dialogu. Nagrod¹ t¹
inicjatorzy honoruj¹ osoby, inicjatywy, instytucje, projekty 
medialne lub redakcje, których dzia³alnoœæ jest wzorem dla zaan-
ga¿owania na rzecz pog³êbienia dialogu miêdzy narodami, kulturami
w Europie oraz pojednania miêdzy Polakami i Niemcami. 
Dotychczasowymi laureatami tej nagrody byli: redakcja „Tygodnika
Powszechnego” i ks. Adam Boniecki (2005), Fundacja
„Pogranicze” w Sejnach (2006), Grupa Robocza Uczniów-Chrzeœ-
cijan i Polsko-Niemiecka Wymiana M³odzie¿y (2007), Steffen
Möller (2008), Ledwig Mehlhorn i Wolfgang Templin (2009). 
W 2010 roku Nagrodê Dialogu otrzymali prof. Klaus Zernack 
i redakcja programu telewizji RBB „Kowalski spotyka Schmidta”. 

Ewa Bielewicz-Polakowska

Gdy Kowalski spotyka Schmidta
Od poniedzia³ku, 21 lutego br. w foyer Collegium Polonicum mo¿na obejrzeæ wystawê 
pt. „Dialog - zwierciad³em stosunków miêdzy Polakami i Niemcami”. Ekspozycja przedstawia
najwa¿niejsze wydarzenia czterech dekad stosunków polsko-niemieckich (1965-2010), 
widziane oczami historyków, polityków, eseistów i dziennikarzy. 

Prawo i energia
W dniach 31 marca - 1 kwietnia 2011 roku Europejskie Stowarzyszenie Studentów 
Prawa ELSA Poznañ organizuje Miêdzynarodow¹ Konferencjê Prawa 
Energetycznego - International Conference on Energy Law. 
Odbêdzie siê ona w nowym gmachu Wydzia³u Prawa i Administracji UAM.



NASZ UNIWERSYTET WARTO WIEDZIEÆ

Czytamy w niej m. in.: „Z dniem 1 paŸdziernika 2011 prawo
do emerytury przyznanej przed dniem 1 stycznia 2011 r.
ulega zawieszeniu bez wzglêdu na wysokoœæ przychodu

uzyskiwanego przez emeryta z tytu³u zatrudnienia, kontynuo-
wanego bez uprzedniego rozwi¹zania stosunku pracy z pracodawc¹,
na rzecz, którego wykonywa³ je bezpoœrednio przed dniem nabycia
prawa do emerytury, ustalonym w decyzji organu rentowego.
Powy¿sza zasada dotyczy tak¿e emerytów, którzy ukoñczyli wiek
wynosz¹cy 60 lat dla kobiet i 65 dla mê¿czyzn.” 

To zrodzi³o wiele niepokoju, zw³aszcza, ¿e zawiadomienie
dotar³o równie¿ do niema³ej grupy osób, które ju¿ ze swoim by³ym
pracodawc¹ umowê rozwi¹za³y.  Wprawdzie ZUS zmitygowa³ siê 
i prosi na swoich stronach internetowych o wyrozumia³oœæ za
nieprecyzyjne sformu³owania, ale niepokój trwa. Czy widaæ to
równie¿ na UAM? 

Owszem, tak - mówi prof. Andrzej Lesicki, prorektor UAM
odpowiedzialny w uczelni za kadry - wiele osób przychodzi
dowiadywaæ siê, jak interpretowaæ nowe przepisy, pytaæ, jak siê
wobec nich zachowaæ. Czy w przypadku rozwi¹zania dotychcza-
sowego stosunku pracy, bêdzie mo¿na liczyæ na ponowne zatrudnie-
nie, na jakich warunkach? Czy pracodawca nie uzna 
przypadkiem tych zapisów, jako swoistej furtki dla pozbycia siê nie-
których osób? Chcia³bym wyjaœniæ, ¿e sytuacjê wywo³a³a „Ustawa
o zmianie ustawy o finansach publicznych i niektórych innych
ustaw” z 16 grudnia 2010 roku, która wesz³a w ¿ycie 1 stycznia 2011 r.
Ustawa ta istotnie zmieni³a przepisy, na podstawie których pracow-
nicy mogli ostatnio przechodziæ na emeryturê. W latach 2009-2010,
po osi¹gniêciu wieku emerytalnego, mo¿na by³o przejœæ na emery-
turê bez rozwi¹zania stosunku pracy. Zgodnie z now¹ ustaw¹, podob-
nie jak przed rokiem 2009, teraz by przejœæ na emeryturê trzeba
rozwi¹zaæ stosunek pracy. Co wiêcej, na osoby, które w latach 2009-
2010 przesz³y na emeryturê bez rozwi¹zania stosunku pracy, nowa
ustawa na³o¿y³a obowi¹zek rozwi¹zania stosunku pracy 
do 30 wrzeœnia 2011 r., pod groŸb¹ zawieszenia emerytury 
od 1 paŸdziernika br. Ubolewam, ¿e Zak³ad Ubezpieczeñ
Spo³ecznych wys³a³ pisma tak¿e do osób, które przed 2009 r.
rozwi¹za³y stosunek pracy, by przejœæ na emeryturê. Tych osób

obecne zmiany nie dotycz¹. W razie koniecznoœci Uczelnia wystawi
stosowne zaœwiadczenia. Jednoczeœnie chcia³bym stanowczo 
podkreœliæ, ¿e nasza uczelnia nie zamierza traktowaæ nowych
przepisów jako mo¿liwoœci automatycznego pozbywania siê 
pracowników, którzy rozwi¹zywaæ bêd¹ stosunek pracy. 
W stosunku do profesorów, zarówno zwyczajnych jak i nadzwyczaj-
nych, stosowane bêd¹ rozwi¹zania przewidziane przez Statut UAM
w § 117. Profesor, który rozwi¹¿e stosunek pracy w zwi¹zku z przej-
œciem na emeryturê po osi¹gniêciu wieku emerytalnego, mo¿e byæ
ponownie zatrudniony na podstawie umowy o pracê na czas
okreœlony, tj. do koñca roku kalendarzowego, w którym z mocy
prawa wygasa stosunek pracy w zwi¹zku z osi¹gniêciem wieku 70
lat. Wystarczy z³o¿enie wniosków do rektora o rozwi¹zanie dotych-
czasowego stosunku pracy i ponowne zatrudnienie. Podania te nie
wymagaj¹ wniosku dziekana ani zgody b¹dŸ opinii organów kolegial-
nych (rady wydzia³u lub senatu). Rozwi¹zanie stosunku pracy
nast¹pi w dniu wskazanym we wniosku profesora, a od nastêpnego
dnia zawarta bêdzie nowa umowa o pracê na pe³nym etacie.
Dodam, ¿e nie bêd¹ zmienione inne regulacje prawne, tj. porozu-
mienie ze zwi¹zkami zawodowymi w sprawie wyp³aty podwy¿szo-
nego wynagrodzenia przez 27 miesiêcy przed ostatecznym przejœ-
ciem na emeryturê ani dodatek dla profesorów tytularnych zatrud-
nionych wy³¹cznie na UAM. Przypomnê, ¿e do 2009 roku przepisy
te dotyczy³y profesorów zatrudnionych na podstawie mianowania.
Obecnie powy¿sze przywileje maj¹ tak¿e profesorowie zatrudnieni
na podstawie umowy o pracê na pe³nym etacie. Jeœli chodzi 
o pozosta³ych nauczycieli akademickich i osoby niebêd¹ce nauczycie-
lami, to ka¿da ze spraw wynikaj¹cych ze zmiany przepisów emerytal-
nych rozpatrywana bêdzie indywidualnie. Decyzje w sprawie 
dalszego zatrudnienia podejmowane bêd¹ na wniosek pracownika
pozytywnie zaopiniowany przez kierowników w³aœciwych jednostek
organizacyjnych, w przypadku innych ni¿ profesorowie nauczycieli
akademickich tak¿e organów kolegialnych.”

Co zatem robiæ, jak postêpowaæ? O wyjaœnienie zwracamy siê do
Aleksandry Bocheñskiej z Dzia³u Kadr i Organizacji UAM, która
stwierdzi³a: „Jak wiadomo, zainteresowani otrzymali informacjê 
o tym, ¿e w myœl nowych przepisów musz¹ zadecydowaæ: 

czy chc¹ dalej pracowaæ; jeœli tak, to musz¹ siê liczyæ z tym, ¿e
bez rozwi¹zania stosunku pracy od paŸdziernika br. ZUS
wstrzyma im wyp³acanie œwiadczenia emerytalnego;  
czy wybraæ otrzymywanie samej emerytury; wówczas powinni
rozwi¹zaæ umowê z pracodawc¹ do koñca wrzeœnia 2011 
i przedstawiæ ZUS-owi tego dowód (œwiadectwo pracy lub
zaœwiadczenie wystawione przez  pracodawcê); 
czy chc¹ pracowaæ i nadal odbieraæ emeryturê; po rozwi¹zaniu
dotychczasowej umowy pracownicy uniwersytetu mog¹ zostaæ
zatrudnieni ponownie. Przy czym, jak wskaza³ wczeœniej
prorektor Lesicki, w odniesieniu do profesorów mo¿e nast¹piæ
to automatycznie, z dnia na dzieñ, natomiast pozostali pracow-
nicy mog¹ na powrót zostaæ zatrudnieni, je¿eli pracodawca
wyrazi zgodê. Ka¿dy z przypadków rozpatrywany bêdzie indy-
widualnie i pracodawca okreœli rodzaj umowy i jej warunki.”

J.L
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Praca czy emerytura?
To pytanie zada³ ZUS kilkuset tysi¹com osób, wysy³aj¹c do nich informacjê w sprawie
zawieszenia prawa do emerytury w przypadku kontynuowania zatrudnienia. 

Po¿egnanie emerytowanych pracowników UAM
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Collegium Polonicum w S³ubicach
postanowi³o przy³¹czyæ siê do inicjatywy
Uniwersytetu Europejskiego Viadrina 
„Familiengerechte Hochschule” („Uczelnia
przyjazna rodzinie”) i we wspó³pracy 
z Viadrin¹ oraz korzystaj¹c z jej doœwiadczeñ
podjê³o szereg dzia³añ dla uczynienia 
Collegium Polonicum przyjaznym rodzinie.

Itak w biurach spraw studenckich powsta³y k¹ciki dla dzieci: stolik
i krzese³ka z zabawkami, przy którym dzieci studentów mog¹ siê
pobawiæ, gdy rodzice za³atwiaj¹ swoje sprawy. W toaletach 

- zarówno w damskich jak i mêskich - znalaz³y siê przewijaki. 
W najbli¿szym czasie planowane jest zorganizowanie k¹cika zabaw dla
dzieci w sto³ówce Collegium Polonicum oraz stworzenie sali, w której
rodzice w sytuacji kryzysowej bêd¹ mogli zaj¹æ siê dzieckiem lub
zostawiæ je odp³atnie pod profesjonaln¹ opiek¹. W Uniwersytecie
Europejskim Viadrina istnieje ju¿ taki pokój i doskonale siê sprawdza 
- np. student mo¿e skorzystaæ z komputera, a dziecko w tym czasie
spêdza czas na zabawie, a niemowlê œpi w ³ó¿eczku.

Poprzez te dzia³ania Collegium Polonicum chce wesprzeæ studentów
maj¹cych dzieci, aby umo¿liwiæ im ukoñczenie studiów i zapobiec 
przerwaniu studiów z powodu ich sytuacji rodzinnej, natomiast 
pracownikom chce zaoferowaæ warunki pracy, nauczania i badañ,
bior¹c pod uwagê ich osobist¹ sytuacjê rodzinn¹.

Dzia³aj¹ce w Polsce od ponad dziesiêciu
lat Szko³y Prawa Niemieckiego oferuj¹
polskim studentom kierunków

prawniczych mo¿liwoœæ nauki prawa niemiec-
kiego. G³ównym zamierzeniem inicjatorów kon-
ferencji jest stworzenie forum wymiany doœwiad-
czeñ i informacji pomiêdzy poszczególnymi
szko³ami, a tak¿e zapewnienie studentom mo¿li-
woœci zapoznania siê ze specyfik¹ zawodów
prawniczych, w których pojawiaj¹ siê elementy
prawa obcego. Konferencja adresowana jest 
w pierwszej kolejnoœci do studentów oraz absol-
wentów tych¿e szkó³, mog¹ w niej jednak tak¿e
wzi¹æ udzia³ inne osoby zainteresowane 
problematyk¹ obrotu prawnego miêdzy Polsk¹ 
a Niemcami, w³adaj¹ce biegle jêzykiem
niemieckim. W ramach odbywaj¹cej siê pod

has³em „Prawo europejskie w Polsce i w Niem-
czech” konferencji zaplanowane zosta³y:

- wyk³ady dotycz¹ce problematyki obrotu
prawnego miêdzy Polsk¹, a Niemcami w œwietle
prawa europejskiego, które przeprowadzone
zostan¹ przez znanych przedstawicieli nauki 
i praktyków;

- ró¿norodne zajêcia praktyczne w ma³ych gru-
pach, podczas których uczestnicy bêd¹ mogli poz-
naæ specyfikê poszczególnych zawodów
prawniczych wykonywanych na p³aszczyznach:
krajowej, miêdzynarodowej i ponadnarodowej;

- konkurs na najlepsz¹ krótk¹ pracê naukow¹ 
w jêzyku niemieckim, w którym przewidziane
zosta³y atrakcyjne nagrody.

Konferencja organizowana jest przez 
Uniwersytet Europejski Viadrina we Frankfurcie

nad Odr¹, Niemieck¹ Centralê Wymiany 
Akademickiej (DAAD) oraz Polsko-Niemieckie
Stowarzyszenie Prawników i Collegium
Polonicum. Wezm¹ w niej udzia³ przedstawiciele
miêdzynarodowych kancelarii adwokackich:
bunk-alliance, Noerr, Rödl&Partner, liczni 
praktycy oraz wybitni przedstawiciele œrodowiska
akademickiego - zarówno z Polski, jak i Niemiec.
Patronat nad konferencj¹ przejêli burmistrz S³ubic
oraz nadburmistrz Frankfurtu nad Odr¹, jak 
i ambasada Republiki Federalnej Niemiec. 

Wiêcej informacji na temat konferencji
oraz formularz rejestracyjny 
dostêpne s¹ pod adresem: 
www.jura.europa-uni.de/spnkonferenz

Prawo po niemiecku
W dniach 25-27 marca 2011 roku w Collegium Polonicum w S³ubicach odbêdzie siê 
po raz pierwszy ogólnopolska Konferencja Szkó³ Prawa Niemieckiego, w której wezm¹ udzia³
polscy studenci oraz absolwenci, ucz¹cy siê prawa niemieckiego.

Z mam¹ na… 
studia
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Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego og³osi³o
nowy konkurs na kierunki zamawiane. Tegoroczna 
edycja wyró¿nia siê nowymi kryteriami, za które 

przyznawane bêd¹ uczelniom punkty. Wysoko oceniane bêd¹ 
projekty, w których uczelnia bêdzie mog³a pochwaliæ siê wdro¿eniami
za pomoc¹ zawieranych spó³ek typu spin-off (uczelnia/ naukowiec/
fundusz kapita³owy).Wysoko ocenione zostan¹ równie¿ projekty 
z elementami skierowanymi do studentów niepe³nosprawnych.

16 lutego 2011 r. Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
og³osi³o kolejn¹, trzeci¹ edycjê konkursu na kierunki zamawiane.
Rz¹dowy program kierunków zamawianych jest realizowany od
2008 roku. Ma on na celu zwiêkszenie liczby studentów na kierunkach

Dzia³a ona przy Wydziale Prawa 
i Administracji UAM. Jej filia mieœci siê
w Domu Studenckim „Hanka” przy 

al. Niepodleg³oœci. Pomys³ poradni prawnej, 
w której studenci mog¹ podszkoliæ swoje umiejêt-
noœci, a jednoczeœnie pomóc przy tym ludziom,
wydaje siê strza³em w dziesi¹tkê. Nic bowiem 
nie nauczy tak pracy w przysz³ym zawodzie jak
praktyka i bezpoœrednia stycznoœæ z realnymi
problemami prawnymi, z jakimi zmagaj¹ siê
ludzie. Jednoczeœnie jej dzia³alnoœæ jest dla wielu
osób zbawieniem - nie musz¹ oni szukaæ ostatnich
pieniêdzy na prawnika, za darmo dostan¹ poradê
prawn¹. Celem poradni jest bezp³atne udzielanie
pomocy prawnej osobom, które ze wzglêdu na
sw¹ sytuacjê materialn¹ nie mog¹ ponosiæ
kosztów profesjonalnej pomocy prawnej 
- t³umaczy Julia Przeniczna, koordynator SUPP.

Pod sta³ym nadzorem
Studenci udzielaj¹cy porad prawnych w ramach
SUPP dzia³aj¹ pod opiek¹ kadry dydaktycznej.
Opiekunowie sekcji stale kontroluj¹ pracê studen-
tów. Ka¿da wydawana przez nich opinia prawna
jest weryfikowana przez pracowników dydakty-
cznych Wydzia³u Prawa i Administracji UAM.
Studenci udzielaj¹ pomocy prawnej poprzez przy-
gotowanie pisemnej opinii prawnej, w której to
zawarta zostaje odpowiedŸ na pytanie prawne
klienta. Dodatkowo studenci mog¹, na wniosek
klienta, sporz¹dziæ wzór okreœlonego pisma -
wyjaœnia J. Przeniczna.

Jakimi kwestiami najczêœciej poradnia siê zaj-
muje? - Ró¿norodnoœæ spraw, z jakimi siê do nas
zg³aszaj¹ klienci, jest bardzo du¿a - przyznaj¹ stu-
dentki, pracuj¹ce w poradni od paŸdziernika. Zaj-
muj¹ siê one sekcj¹ prawa cywilnego. Niezale¿nie
od problemu, zawsze staramy siê pomóc - dodaj¹.
Jak wymienia Julia Przeniczna, w tej sekcji

najczêstszymi sprawami, z jakimi zg³aszaj¹ siê
klienci, s¹ zwolnienia od kosztów s¹dowych,
problematyka alimentów, sprawy dotycz¹ce
pozbawienia w³adzy rodzicielskiej, rozwody czy
ustanowienie opieki.

W ramach SUPP dzia³aj¹ jeszcze trzy inne
sekcje: prawa karnego, prawa administracyjnego
oraz prawa pracy i ubezpieczeñ spo³ecznych. 

Praktyczne praktyki
Obecnie w poradni dzia³a 60 osób. S¹ to g³ównie
studenci IV i V roku prawa oraz studenci I i II
roku studiów magisterskich uzupe³niaj¹cych
administracji Wydzia³u Prawa i Administracji

UAM. Zdobywane przez nich w poradni
doœwiadczenie nie jest jedyn¹ wymiern¹ korzyœci¹
- za dzia³alnoœæ przez dwa semestry otrzymuj¹
zaœwiadczenie, które z pewnoœci¹ stanowi 
uzupe³nienie CV.

Jak osoby zainteresowane mog¹ dostaæ siê do
poradni? - Nale¿y wype³niæ odpowiedni¹
aplikacjê i z³o¿yæ j¹ w przewidzianym terminie 
u koordynatora SUPP. Aplikacja zawiera przed
wszystkim informacjê o ocenach studenta 
i motywacje, jakie sk³oni³y go do zg³oszenia siê do
nas - mówi J. Przeniczna.

Dziêki praktyce zdobytej w poradni, studenci
maj¹ wiêksze szanse na znalezienie pracy 
w zawodzie. Osoby zwi¹zane podczas studiów 
z SUPP dziœ pracuj¹ w uznanych kancelariach.
Poprzez kontakt z praktyk¹ stosowania prawa 
w relacjach z klientami i ich rzeczywistymi 
problemami, nie zaœ tylko z teori¹, udoskonalamy
proces kszta³cenia studentów prawa. Jest to
doskona³e po³¹czenie kszta³cenia dydaktycznego
ze zdobywaniem umiejêtnoœci praktycznych 
- przekonuje J. Przeniczna.

Filip Czeka³a

matematycznych, technicznych i przyrodniczych - czyli tych, które
zosta³y uznane przez ekspertów jako strategiczne dla rozwoju 
polskiej gospodarki.

Do 2013 roku na program ten przewidziano ³¹cznie ponad 
1 mld z³. Do tej pory Ministerstwo Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego
rozdysponowa³o ponad 610 milionów z³otych pomiêdzy 57 uczel-
niami. W programie bierze udzia³ oko³o 25 tysiêcy studentów, 
a ponad 10 tysiêcy z nich otrzymuje stypendia motywacyjne 
w wysokoœci nawet 1000 z³ miesiêcznie. Na projekty 
wy³onione w trzecim konkursie na kierunki zamawiane Ministerstwo
Nauki i Szkolnictwa Wy¿szego przeznaczy³o 200 mln z³. 

na
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Nowe kryteria kierunków zamawianych

Z prawniczym wsparciem
Potrzebujesz porady prawnej, a ciê na ni¹ nie staæ? ¯aden problem. 
Pomo¿e ci Studencka Uniwersytecka Poradnia Prawna.

717
- tyloma sprawami w zesz³ym roku 
akademickim zajmowa³a siê Studencka 
Uniwersytecka Poradnia Prawna. 
Rok wczeœniej liczba ta by³a jeszcze bardziej
okaza³a - poradnia przygotowa³a 788 opinii.

Anna 
Czekalska 
i Natalia
Kawska 
w Studenckiej
poradni
prawnejFO
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Wysoka jakoœæ kszta³cenia, o któr¹ zabiega
siê nie tylko w Europie, ale i u nas w kraju, 
na naszym uniwersytecie - nie jest ju¿ spraw¹
dobrej woli. To koniecznoœæ, uwarunkowana
wieloma aspektami. I nakazami? 

Tak, tworzenie w polskich uczelniach
wewnêtrznych systemów zapewniania jakoœci
kszta³cenia jest wymogiem, ustanowionym przez
ministerstwo. To wymusza te¿ obecnie przygo-
towywana i zatwierdzona przez Sejm nowelizacja
ustawy o szkolnictwie wy¿szym. Zapewnienie
studentom wykszta³cenia na najwy¿szym poziomie,
a pracodawcom absolwentów wyposa¿onych 
w odpowiedni¹ wiedzê, umiejêtnoœci i  kompe-
tencje spo³eczne, ujête zosta³o tak¿e jako prioryte-
towy strategiczny cel UAM.  Dlatego nasz uniwer-
sytet przywi¹zuje ogromn¹ wagê do zapewnienia
jakoœci kszta³cenia, co powinno prowadziæ do
rozwoju kultury jakoœci, przenikaj¹cej instytucjê
szkolnictwa wy¿szego jako ca³oœæ. Zagadnienie
to nabra³o szczególnej wagi w zwi¹zku 
z wprowadzeniem do naszego sytemu studiów
kszta³cenia trzystopniowego. Nast¹pi³o to, jak
dziœ obserwujemy,  zbyt szybko, nakazowo, 
bez stosownego przygotowania. 

To znaczy…
...¿e jeœli przed tym krokiem nie przygotowano

w³aœciwie œrodowiska  system wielostopniowoœci
nie przyniós³ oczekiwanych rezultatów, a w wielu
krêgach - nie tylko w Polsce -  wywo³a³ dezapro-
batê i sporo uwag krytycznych. Na to nak³adaj¹
siê z³e skutki nadmiernego „umasowienia”
edukacji na szczeblu wy¿szym. Wprowadzenie
trójstopniowoœci nie uporz¹dkowa³o tego obszaru,
wrêcz przeciwnie,  wzmocni³o powszechn¹ opiniê,
¿e po stopniu licencjackim naturalnym kolejnym
krokiem jest magisterium. To b³¹d. Masowoœæ
studiów powinna zamykaæ siê na pierwszym,
w³aœciwie zaprogramowanym i zdefiniowanym
stopniu. Tylko grupa dobrych i bardzo dobrych
przechodziæ powinna szczebel wy¿ej. W przeciw-
nym wypadku nastêpuje obni¿anie poziomu
studiów. Pracodawcy jednak nadal wol¹ absol-
wentów po studiach magisterskich, co w du¿ej
mierze wynika z ich niedoinformowania co do
wiedzy i umiejêtnoœci absolwentów stopnia 
pierwszego.  

Dlaczego tak siê dzieje? 
G³ównie z tej przyczyny, ¿e nie maj¹ w³aœci-

wych opisów tego trybu studiowania. Nie ma ram
kwalifikacji, czyli  systemu, który opisuje  kwali-

fikacje ka¿dej formy edukacji zorganizowanej na
okreœlonym poziomie. Powinien on precyzyjnie
okreœlaæ etapy i poziomy kszta³cenia od szko³y
podstawowej po doktoraty. 

Czy to znaczy, ¿e powinniœmy równaæ do
tego schematu, rezygnuj¹c z indywidualnych
rozwi¹zañ?

Nie, ka¿dy kraj powinien tworzyæ w³asne ramy
uwzglêdniaj¹ce istniej¹cy system kszta³cenia.
Musz¹ jednak byæ tak opisane, ¿eby mo¿na by³o
bez trudu odnosiæ je do ram europejskich, czyli
¿eby by³o wiadomo, co który poziom oznacza 
w porównaniu z nimi. To musi byæ oczywiste 
i bêdzie zawarte w raporcie referencyjnym. Nowa
ustawa te¿ to precyzuje. Wprzysz³oœci na dyplomach
ukoñczenia studiów bêdzie zapisany poziom
kwalifikacji wg krajowych ram kwalifikacji 
i odniesienie do poziomu w ramach europejskich.
To pozwoli na proste uznawanie dyplomów 
w Europejskim Obszarze Szkolnictwa Wy¿szego.

I mamy ju¿ polskie ramy kwalifikacyjne?
Tak, ale trwaj¹ jeszcze prace nad ich doprecyzo-

waniem, zanim zostan¹ wdro¿one. Wiemy 
jednak, ¿e w Polsce Krajowe Ramy Kwalifikacji
(KRK) zawieraj¹ osiem poziomów, a szkolnictwo
wy¿sze ma u nas trzy poziomy: szósty - studia
licencjackie i in¿ynierskie, siódmy - magisterskie,
ósmy - doktoranckie. Opracowano opisy efektów
kszta³cenia w kategoriach wiedzy, umiejêtnoœci
oraz kompetencji personalnych i spo³ecznych dla
oœmiu obszarów kszta³cenia (studiów: humanisty-
cznych; w naukach spo³ecznych; œcis³ych; przyrod-
niczych; technicznych; medycznych; rolniczych,
leœnych i weterynaryjnych; poœwiêconych
sztuce). Opisy efektów kszta³cenia na kierunkach
studiów bêd¹ odnoszone do efektów kszta³cenia
zdefiniowanych dla wymienionych obszarów.
Jednak aktualne opisy efektów kszta³cenia na
kierunkach studiów nie s¹ zadowalaj¹ce. Nie
wynika z nich jednoznacznie, jakie umiejêtnoœci i
kompetencje spo³eczne zdobywa na nich student;
czy dostatecznie wysokie i odpowiadaj¹ce

Gra
o jakoœæ
Z prof. Mari¹ Zió³ek,
pe³nomocnikiem rektora 
do spraw jakoœci kszta³cenia,
rozmawia Jolanta Lenartowicz FO
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NASZ UNIWERSYTET STRATEGIA 

Okiem studenta 
Streszczenie Raportu z badañ jakoœci kszta³cenia na Uniwersytecie im. A. Mickiewicza
w Poznaniu prowadzonych za pomoc¹ ogólnouniwersyteckich ankiet studenckich

Badanie przeprowadzono w okresie 15.05 - 30.06.2010 za poœrednictwem systemu
USOS. W badaniu wziê³o udzia³ 4891 studentów studiów stacjonarnych, co stanowi 
17% ogó³u studentów tych studiów na UAM, w tym:

1405 studentów studiów jednolitych magisterskich (15% ogó³u studentów na tym stopniu)
2861 studentów studiów I stopnia (18% ogó³u studentów na tym stopniu)
504 studentów studiów II stopnia (13% ogó³u studentów na tym stopniu)
121 doktorantów (studentów studiów III stopnia) (12% ogó³u studentów na tym

stopniu)
Udzia³ studentów w badaniu ankietowym by³ ró¿ny na ró¿nych wydzia³ach i waha³

siê od 29 do 1%. Zale¿a³ miêdzy innymi od stopnia zaawansowania wdro¿enia systemu
USOS na poszczególnych wydzia³ach. Nie obserwowano zale¿noœci miêdzy œredni¹
ocen ze studiów (podawan¹ przez studentów) a udzia³em w badaniu ankietowym.
Podobnie nie odnotowano korelacji miêdzy aktywnoœci¹ studentów w wype³nianiu
ankiety, a poziomem studiów lub rokiem studiów.

Studenci w ankietach wystawiali oceny ogólne za jakoœæ kszta³cenia i szczegó³owe za
konkretne elementy (definiowane przez Radê ds. Jakoœci Kszta³cenia), wp³ywaj¹ce na
jakoœæ kszta³cenia. Ponadto mieli mo¿liwoœæ wypowiedzi w czterech pytaniach
otwartych.

Prawie po³owa (47%) studentów uczestnicz¹cych w badaniu ocenia jakoœæ kszta³cenia
na UAM jako dobr¹; 9% - jako bardzo dobr¹; 6% - jako niedostateczn¹ i 38% - dostateczn¹. 

Nie ma istotnych ró¿nic w œredniej ocen ogólnych w zale¿noœci od stopnia studiów 
i rodzaju studiów. Œrednia ocen oscyluje miêdzy 3,5 i 3,7.

Spoœród szczegó³owych elementów sk³adaj¹cych siê na jakoœæ kszta³cenia przewagê
ocen dobrych i bardzo dobrych uzyska³y:

• zgodnoœæ realizowanych zajêæ z przedstawionym programem 
• obowi¹zkowoœæ prowadz¹cych zajêcia
• kultura prowadz¹cych zajêcia
• gotowoœæ prowadz¹cych do pomocy, konsultacji
• liczebnoœæ grup

Przewagê ocen dostatecznych (do œredniej 3.5) otrzyma³y nastêpuj¹ce oceniane
wymiary:

• przydatnoœæ studiów w przysz³ej pracy, w poszukiwaniu dobrej pracy
• oferta zajêæ do wyboru
• forma prowadzenia zajêæ (atrakcyjnoœæ , zró¿nicowanie itp.).
Wiêkszoœæ badanych elementów by³a oceniana wy¿ej przez studentów III stopnia ni¿

przez studentów I i II stopnia.

Z odpowiedzi na pytania szczegó³owe wynika, ¿e studenci w ma³ym stopniu s¹ zain-
teresowani mobilnoœci¹ (mo¿liwoœci¹ studiowania w innych oœrodkach uniwersyteckich
w kraju i za granic¹) lub mo¿liwoœci¹ prowadzenia badañ naukowych. Z odpowiedzi
dotycz¹cych dostêpnoœci on-line najwa¿niejszych informacji na temat spraw dydakty-
cznych wynika, ¿e jedynie dostêpnoœæ do planów studiów i sylabusów jest powszech-
na. Na wiêkszoœci wydzia³ów pozosta³e informacje, takie jak:

• informacje o godzinach dy¿urów
• aktualne komunikaty np. o tym, ¿e nie odbêd¹ siê planowane zajêcia
• informacje o zasadach prowadzenia seminariów magisterskich
• informacje o wymogach zaliczeniowych i egzaminacyjnych
• pomoce dydaktyczne, np. spisy literatury
• by³y jednak oceniane przez wiêkszoœæ studentów jako niedostêpne on-line.
Studenci wyje¿d¿aj¹cy na studia za granicê w ramach programu Erasmus czêsto 

sygnalizowali problemy z zaliczaniem okresu studiów w oœrodku zagranicznym 
i przeliczaniem ocen.

W wypowiedziach na pytania otwarte studenci poruszali rozmaite problemy, które
niekiedy dotyczy³y sytuacji incydentalnych. Jednak dwa problemy by³y artyku³owane
bardzo czêsto:

• brak logicznej sekwencji przedmiotów w planie studiów i powtarzanie 
przedmiotów z pierwszego stopnia na stopniu drugim

• zbyt ma³a liczba zajêæ praktycznych, z którymi studenci uto¿samiaj¹ przydatnoœæ
studiów w przysz³ej pracy zawodowej.
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za³o¿onemu poziomowi studiów… To trzeba
bêdzie korygowaæ i to na poziomie wydzia³ów. 

Weryfikacja programów jest tu pewnie 
i potrzebna i niezwykle trudna? 

Otó¿ to, potrzebny tu jest w³aœciwy i porówny-
walny jêzyk opisów programów. Przy jego 
pomocy musimy udowodniæ, ¿e faktycznie dajemy
mo¿liwoœæ uzyskania przez absolwenta œciœle
okreœlonych kompetencji. Opisuj¹c program
studiów, powinniœmy opisaæ mo¿liwe do osi¹gniêcia
efekty kszta³cenia w zakresie wiedzy, umiejêtnoœci,
kompetencji personalnych i spo³ecznych. Powin-
niœmy pokazaæ, jakie metody kszta³cenia i oceniania
zastosujemy. Musimy w konsekwencji
doprowadzaæ do kultury jakoœci, rozumianej jako
zbiorowa odpowiedzialnoœæ za wynik kszta³cenia. 

Beneficjentem tego bêd¹ przede wszystkim
studenci. Pomówmy o tym. To do nich
zaadresowana by³a obszerna ankieta, 
przy pomocy której mieli dokonywaæ ocen
jakoœci kszta³cenia. Co ona przynios³a?

W badaniach ankietowych studentów, które
przeprowadziliœmy w maju - czerwcu, udzia³
wziê³o oko³o 5 tysiêcy studentów. By³o to pierwsze
tak szeroko zakrojone badanie ocen studenckich.

O co chodzi³o przede wszystkim? 
Chcieliœmy zapytaæ o to, z czym w ogóle

kojarzy siê im jakoœæ studiów, jak j¹ oceniaj¹;
potem oczekiwaliœmy rozwiniêcia tych pojêæ.
Idea ankiety by³a taka, ¿eby oceniæ stan jakoœci
kszta³cenia oczami studentów. Zebranemu 
materia³owi przygl¹da³y siê poszczególne wydzia³y,
tym samym zapoznaj¹c siê ze studenck¹ diagnoz¹. 

Czêœæ ankiety dotyczy³a programów. Pytano 
o to, czy one i metody ich realizacji odpowiadaj¹,
zdaniem studentów, celom edukacji; jak oceniaj¹
organizacjê studiów, przydatnoœæ w poszukiwaniu
przysz³ej pracy - s³owem, chcieliœmy okreœliæ, jak
to jest  na wydzia³ach. Pytania dotyczy³y m.in.
trybu prowadzenia zajêæ, warunków w jakich siê
studiuje, spraw socjalnych itp. By³y te¿ pytania
otwarte, w których studenci mogli siê swobodnie
wypowiadaæ. Informacje, które  uzyskano,
pop³ynê³y zarówno do w³adz UAM, jak i do
dziekanów.

Znane s¹ opinie studentów. A jak oceniaj¹
jakoœæ kszta³cenia inni cz³onkowie
spo³ecznoœci akademickiej? 

Do tej pory nie zd¹¿yliœmy tego jeszcze 
poznaæ. To zadanie na najbli¿szy rok. Bêdziemy
pytaæ pracowników poszczególnych wydzia³ów 
o studentów, o  warunki pracy, o to, co ceni¹
najbardziej i co przeszkadza…  Pytaæ bêdziemy
te¿ studentów zaocznych. Po analizie danych
powstanie obraz uczelnianej jakoœci, z jej plusami
i minusami.  Dla nas bêdzie to w³aœciwe pole 
do podejmowania dzia³añ, poprawiaj¹cych jakoœæ
kszta³cenia. To d³ugi, skomplikowany proces, 
na przyspieszenie którego nie ma dot¹d  jedno-
znacznych, sprawdzonych metod, tote¿ je tak¿e
musimy stworzyæ. 
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Odpowiada prof. Tomasz J. Pokrzywniak,
dziekan Wydzia³u Filologii Polskiej 
i Klasycznej UAM

Wtym roku rozpocznie siê, a mo¿e nawet - tak¹ mam
nadziejê - zakoñczy remont salonu Adama Mickie-
wicza pod kopu³¹ Collegium Maius. To naprawdê

wa¿ne wydarzenie. Uniwersytet nosi imiê Adama Mickiewicza, 
a nie ma w nim ¿adnego miejsca, które w sposób szczególny by 
o tym przypomina³o. Okr¹g³y salon bêdzie s³u¿y³ nie tylko polonistom,
ale ca³emu œrodowisku. Chcielibyœmy, aby tam znalaz³y siê tak¿e
pewne mickiewicziana. Organizujemy w tym roku niezwykle
presti¿ow¹ konferencjê dialektologów, z udzia³em œwiatowych s³aw
w tej dziedzinie. Konferencja jest bardzo ekskluzywna, bierze 
w niej udzia³ tylko kilkadziesi¹t osób - salon Adama Mickiewicza
by³by idealnym dla niej miejscem. 

W tym roku przewidujemy tak¿e powstanie dwóch nowych 
jednostek organizacyjnych na wydziale: katedry dramatu i teatru
oraz katedry filmu, telewizji i mediów. Rada wydzia³u zaakcep-
towa³a ten pomys³ jednog³oœnie, czekamy na potwierdzenia przez
w³adze UAM. Te dwie katedry to ukoronowanie wielu lat pracy; 
filmoznawstwo narodzi³o siê w³aœciwie 40 lat temu, kiedy to prof.
Ziomek pozwoli³ studentowi Markowi Hendrykowskiemu napisaæ
pracê z pogranicza literatury i filmu.

Rok 2011 to rok kolejnego zjazdu polonistów. To wielkie œwiêto
naukowe naszego œrodowiska, reaktywowane po 1989 roku, odbywa
siê co kilka lat. Cieszê siê, ¿e mamy na zjeŸdzie du¿o dobrych prac
do pokazania i to z ka¿dej polonistycznej specjalnoœci, bo wyst¹pienia
na zjeŸdzie tworz¹ póŸniej opinie o wydziale. A jeœli chodzi 
o nowoœci - có¿, ostatnio by³o ich tak wiele: zwi¹zane z krytyk¹
feministyczn¹, z dekonstruktywizmem i postmodernizmem, a ka¿da
z nich wyda³a jakieœ owoce. 

Odpowiada prof. Teresa Tomaszkiewicz,
dziekan Wydzia³u Neofilologii UAM

Dla wydzia³u trudnym, ale i wa¿nym zadaniem, bêdzie
gruntowny remont budynku B. Nasze budynki, ju¿
zabytkowe, wymagaj¹ mnóstwa prac i choæ taki du¿y

remont wprowadza zwykle wiele zamieszania, cieszê siê, ¿e do
niego dojdzie. To - dla cia³a. Jeœli chodzi o ducha, patrzê optymisty-
cznie na w³aœnie ruszaj¹cy Narodowy Program Rozwoju Humani-
styki. Wœród tych kilku osób, które tworz¹ jego cia³o doradcze,
znalaz³a siê prof. Katarzyna Dziubalska-Ko³aczyk z naszego 
wydzia³u. To pierwszy przypadek, ¿e neofilolog zosta³ wybrany 
do tak wysokiego gremium. Zwykle trudno nam siê przebiæ, bo
jesteœmy w¹skim œrodowiskiem, a ponadto funkcjonuje stereotyp,
¿e inni to prowadz¹ badania naukowe, a my... tylko uczymy
jêzyków obcych. To oczywiœcie nieprawda, bo prowadzimy wiele
badañ, tak¿e interdyscyplinarnych. W ka¿dym razie przez ten
wybór czujemy siê docenieni jako humaniœci. Wi¹¿ê du¿e nadzieje
z funduszem Programu, maj¹cym m.in. wspieraæ projekty m³odych
naukowców, gdy¿ w wielu konkursach nawet bardzo ciekawe projekty
naszych badañ przepadaj¹ w rywalizacji z naukami technicznymi,
œcis³ymi i przyrodniczymi. 

Uczestniczymy w ponad 30 programach badawczych finan-
sowanych z ró¿nych Ÿróde³, ministerialnych, europejskich, œwia-
towych, trudno je tu wszystkie wymieniæ, wiêc ograniczê siê - jako
przyk³ad - tylko do tych z mojego podwórka. Jeden program LLP
ERASMUS dotyczy metod nauczania lub samouczenia siê jêzyków
obcych za pomoc¹ œrodków audiowizualnych z podpisami, zaœ 
w drugim wraz z kilkudziesiêcioma partnerami z ca³ego œwiata 
zajmujemy siê optymalizacj¹ kszta³cenia t³umaczy. Chodzi m.in. 
o ocenê wiarygodnoœci ró¿nych programów kszta³cenia t³umaczy, 
o stworzenie europejskiej mapy oœrodków kszta³cenia, a tak¿e
zbadanie rynku, a jest to rynek ogromny, którego obroty znacznie
przekraczaj¹ obroty np. rynku samochodowego. 

Do nowoœci trzeba by zaliczyæ rozwój audiodeskrypcji czyli 
profesjonalnego t³umaczenia obrazów np. filmowych dla
niewidomych lub s³abo widz¹cych. To nowa, ciekawa dziedzina,
rozwijaj¹ca siê na ca³ym œwiecie, a nasz wydzia³ w Polsce jest jej
pionierem. W³aœnie na naszym wydziale powstaje pierwsza 
w Polsce praca doktorska na ten temat. Te projekty, to tylko
skromne przyk³ady tego, co wydzia³ zamierza zrealizowaæ w tym
roku, ale te nowoœci napawaj¹ mnie optymizmem, je¿eli chodzi 
o stan nauki na Wydziale Neofilologii.

Czego 
oczekuj¹ 
w roku 
2011...
…poloniœci?

...neofilologowie?
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Odpowiada prof.  Tomasz
Soko³owski, Dziekan Wydzia³u
Prawa i Administracji UAM

Od pó³ roku zajêcia dydaktyczne na naszym wydziale 
odbywaj¹ siê w nowym, nowoczesnym gmachu. Wci¹¿
nie mogê wyjœæ z podziwu, gdy uœwiadomiê sobie, ¿e od

pierwszego wbicia  ³opaty w ziemiê na placu  budowy do  chwili,
kiedy  studenci rozpoczêli tu naukê, minê³o tylko 15 miesiêcy!
Dziêki temu  i m³odzie¿ i jej nauczyciele,  dot¹d rozrzuceni pod
siedemnastoma  rozmaitymi adresami w mieœcie, maj¹ swoj¹
naprawdê w³asn¹, wygodn¹, nowoczesn¹ siedzibê, na miarê XXI
wieku.   

To przede wszystkim zas³uga w³adz Uczelni,  naszych s³u¿b tech-
nicznych, a tak¿e w³adz Wielkopolski. Ta budowa  by³a trochê
takim  slalomowym zjazdem. Na szczêœcie uda³o siê osi¹gn¹æ cel.
Podkreœliæ nale¿y  bardzo dobry klimat wspó³pracy.  Odnosi³o siê
wra¿enie, ¿e wszyscy uczestnicy procesu budowlanego na ró¿nych
szczeblach  robili wszystko,  by byæ dumnym z tego, co 
powstawa³o. To sukces tych wszystkich wielu ludzi.  Za to nale¿¹
siê im wielkie podziêkowania od Wydzia³u. Mamy tez nadziejê, 
¿e w najbli¿szym czasie w podobnie zgodnym  stylu i rytmie, 
przebiegaæ bêd¹ dalsze etapy budowy, tak ¿eby jak najprêdzej
swoje miejsce w drugiej brakuj¹cej jeszcze czêœci nowego obiekcie
znaleŸli uczeni i pracownicy,  którzy na razie zajmuj¹  „stare k¹ty”. 

W tej chwili jeszcze  rozmieszczamy ró¿ne formy aktywnoœci 
w nowym budynku.  Myœlimy o lokalach dla kó³ naukowych, 
powsta³a  tak¿e tymczasowa mini-czytelnia. No i uczymy siê,  jak
w pe³ni korzystaæ  nowoczesnych urz¹dzeñ, co nie dla wszystkich
jest takie ³atwe. 

Mamy ambicje,   by nasz wydzia³,  jako pierwszy w Polsce,  
by³ wydzia³em  o profilu… bardziej przyrodniczym, korzystaj¹cym
z osi¹gniêæ nauk œcis³ych. Od lat  nasza kryminalistyka  siêga 
w swej pracy  do  doœwiadczeñ biologii, fizyki,  nauk chemicznych.
Jest to dynamiczna jednostka, ale chcemy j¹ jeszcze rozbudowaæ
zw³aszcza o  badania genetyczne. Zaczynamy te¿ wyk³ady 
z udzia³em profesorów fizyki,  co jest wstêpem do tworzenia tak
zwanej pracowni zderzeniowej.  Bêd¹ tam badane i opisywane skutki
zderzeñ pojazdów,  ich si³a i konsekwencje, co ma zasadnicze
znaczenie dla oszacowania zakresu odszkodowania. Wykorzystamy
przy tym znakomite  wyposa¿enie:  bardzo nowoczesne komputery
i wysokiej jakoœci  ekrany, które pozwalaj¹  przedstawiaæ 
precyzyjnie dokumenty i zjawiska.  Bêdziemy te¿ badaæ 
problematykê  naruszenia praw autorskich,  a tak¿e analizowaæ
fa³szerstwa zarówno dokumentów jak i dzie³ sztuki. Przewidujemy
tak¿e wykorzystania tego sprzêtu dla badañ nad planami gospodarki
przestrzennej 

Teraz, kiedy jesteœmy  gospodarzami tak wielkiego obiektu,
mo¿emy  rozszerzaæ nasz¹ ofertê dydaktyczn¹. Prowadzimy obec-
nie 4 kierunki: prawo, administracjê,  zarz¹dzanie, europeistykê.
Obecnie przygotowujemy siê  wraz z Uniwersytetem Ekonomi-
cznym do stworzenia  kolejnego kierunku prawno-ekonomicznego.
Jego absolwenci bêd¹ kszta³cili siê w kierunku podejmowania
decyzji o strategicznym znaczeniu.  Kierunek ten budzi  du¿e 
zainteresowanie. Chêæ studiowania  na naszym wydziale nie 
maleje, a w tym roku przyjêliœmy wiêcej kandydatów w porównaniu
z ubieg³ymi latami.  W sumie  uczy siê u nas blisko 7 tysiêcy 
studentów, sprawiaj¹c ¿e jest to najliczniejszy wydzia³ UAM. 

Skupienie  s³uchaczy teraz w jednym miejscu jest sposobnoœci¹,
¿eby tworzyæ tu  swoiste centrum, równie¿ kulturalne. Tym bardziej,
¿e s¹ na to warunki s¹. Aula  mog¹ca pomieœciæ 426 osób dysponuje
najwy¿szej jakoœci sprzêtem. Mo¿na j¹ ³atwo przekszta³ciæ w ma³¹
salê koncertow¹ czy teatraln¹, mo¿na tak¿e st¹d przekazywaæ trans-
misje do wielu dalszych sal w nowym gmachu.  W holu pod aul¹
planujemy urz¹dziæ salê wystawow¹ i urz¹dzaæ w niej wernisa¿e 
i przegl¹dy, nie tylko zreszt¹ dla prawników.  J. L
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…prawnicy 

Witra¿e w Collegium Maius
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Dla jednych bywa drog¹ przez mêkê, innym nie sprawia a¿
tak wiêkszej trudnoœci. Wiele zale¿y od iloœci egzaminów
i zaliczeñ, umiejêtnoœci wzmo¿onej nauki i doœwiadczeñ 

z poprzednich lat. Tych ostatnich jednak nie maj¹ wszyscy.
Sprawdziliœmy jak z sesj¹ radz¹ sobie studenci UAM.

Im dalej tym lepiej
Studentom pierwszego roku po raz pierwszy przysz³o zmierzyæ siê
z sesj¹. - Jest trochê stresuj¹ca - przyznaje Magdalena Bieñkowska,
studentka I roku europeistyki. - W ci¹gu dnia uczê siê w skupieniu,
a wieczorami zawsze gdzieœ wychodzê. Na szczêœcie mam dobr¹
pamiêæ, poza tym w razie niepowodzenia zawsze jest sesja
poprawkowa - dodaje. Podczas pierwszej sesji ma cztery egzaminy.
- Dwa ju¿ za mn¹, wiêc powinno byæ ju¿ dobrze - mówi.

Studenci starszych roczników na sesjê zd¹¿yli siê ju¿ nieco 
„uodporniæ”. Jak wiêkszoœæ z nich przyznaje, kolejne lata na studiach
s¹ coraz ³atwiejsze do przebrniêcia. 

- W tym semestrze na mojej specjalnoœci mieliœmy wyj¹tkowo
lekk¹ sesjê - przyznaje Alicja Burkietowicz, studentka III roku pedago-
giki na specjalnoœci doradztwo personalne i zawodowe. - Z perspek-
tywy trzech lat studiowania ten ostatni jest zdecydowanie
naj³atwiejszy i najlepszy. Choæ sesja powinna zacz¹æ siê na pocz¹tku
lutego, ju¿ w ostatnim tygodniu stycznia zdawa³am ostatnie zal-
iczenia. W sumie mia³am 2 egzaminy, na które wystarczy³o pó³ nocy
nauki, a zaliczenia wiêkszoœci polega³y na robieniu prezentacji mul-
timedialnych. Tak wiêc by³o mi³o lekko i przyjemnie - ocenia Alicja. 

Pojawia siê zim¹ i latem, ale niezale¿nie
od pory roku budzi strach i przera¿enie
wœród studentów. Najczêstsze objawy:
niewyspanie, stres, przeci¹¿enie
mózgu. Sesja to najgorêtszy okres 
w ¿yciu studenta - przyznaj¹
jednog³oœnie wszyscy, którzy musz¹
przez ni¹ przejœæ.

FOT. KAROL WYSMYKJu¿ 
po sesji.

Jak wyszli z opresji?



Czekaj¹c na najnowsze statystyki, Polska
mo¿e chwaliæ siê liczbami z roku 
akademickiego 2008/2009 - wówczas 

w naszym kraju studiowa³o 16 tysiêcy studentów
zagranicznych. Pochodzili oni g³ównie z Ukrainy,
Bia³orusi, Szwecji i Norwegii oraz Tajwanu, Chin
i Indii. Najpopularniejszymi kierunkami studiów
by³y medycyna i studia techniczne, ale tak¿e
biznes, IT oraz turystyka.

Do you speak English in Poland?
Szybki rozwój tego sektora edukacji jest
widoczny w liczbie osób przystêpuj¹cych w British
Council do testu IELTS, maj¹cego oceniæ poziom
znajomoœci jêzyka angielskiego osób staraj¹cych
siê o przyjêcie na polskie uczelnie. To rzeczywiœcie
zupe³nie nowa dla nas sytuacja - przyznaje Dorota
Rankowska z British Council - Do tej pory IELTS
zdawa³y g³ównie osoby planuj¹ce wyjazd na studia
do krajów anglojêzycznych. W ubieg³ym roku
natomiast kilkakrotnie ju¿ przeprowadzaliœmy
test dla sporych grup obcokrajowców, chc¹cych

rozpocz¹æ studia w Polsce. To znak, ¿e polskie
uczelnie naprawdê dobrze zaczynaj¹ sobie radziæ
na miêdzynarodowym rynku edukacyjnym i ci¹gle
doskonal¹ swoj¹ ofertê skierowan¹ nie tylko do
polskich, ale i zagranicznych kandydatów.

Studenci-obcokrajowcy bardzo czêsto podejmuj¹
decyzjê o studiach w Polsce, maj¹c na uwadze
ni¿sze ni¿ w innych krajach koszty utrzymania, 
a przede wszystkim czesnego, zw³aszcza ¿e polskie
uczelnie znane s¹ z wysokiego poziomu nauczania.
Niektóre szko³y wy¿sze, zachêcone mo¿liwoœci¹
zdobycia „wyp³acalnych klientów” a równo-
czeœnie zagro¿one ni¿em demograficznym w Polsce,
prowadz¹ ju¿ kilkanaœcie kierunków w jêzyku
angielskim. Swoj¹ ofertê kieruj¹ g³ównie 
do kandydatów z Azji, Afryki i Ameryki 
Po³udniowej.

Szukanie studenta
Jednak pozyskanie zagranicznych studentów nie
jest ³atwe. Polskie uczelnie podejmuj¹ ró¿ne 
inicjatywy, maj¹ce zwiêkszyæ ich mo¿liwoœci

promocyjne i informacyjne. Zawi¹zuj¹ konsorcja
miêdzyuczelniane, promuj¹ siê w Internecie i na
targach edukacyjnych, tak¿e poza kontynentem
europejskim. W dzia³aniach tych polskie szko³y
wy¿sze wspiera tak¿e Ministerstwo Nauki 
i Szkolnictwa Wy¿szego, np. towarzysz¹c im 
na tego rodzaju imprezach.

Pozyskanie zagranicznego kandydata to nie
wszystko. Równie wa¿ne jest zadbanie 
o odpowiednie standardy rekrutacji; takie, które
dadz¹ pewnoœæ zainteresowanemu, jak i samej
uczelni, ¿e poradzi on sobie w toku studiów. 
Czêœci¹ tego procesu powinno byæ sprawdzenie
znajomoœci angielskiego, co coraz czêœciej 
(ale niestety nie zawsze) ma miejsce. 
Przedstawiciele instytucji maj¹cych doœwiadczenie
w rekrutacji zagranicznych studentów i ich 
przygotowaniu jêzykowym, podzielili siê z nami
swoimi obserwacjami na ten temat. 

Ma³gorzata Kurpias
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W podobnym tonie wypowiada siê Krzysztof Kochan, student III
roku dziennikarstwa i komunikacji spo³ecznej: - Tegoroczna sesja 
w porównaniu z poprzednimi ciê¿sza na pewno nie jest, mimo ¿e
czekaj¹ mnie jeszcze trzy egzaminy, wiêc jestem dopiero w po³owie.
Boli mnie za to kiepskie rozplanowanie kolejnych zaliczeñ. Czasem
jest naprawdê ma³o czasu na naukê. 

Krzysztof ma jednak na to skuteczn¹, choæ doœæ radykaln¹
metodê. - Autoterror. Wy³¹czam internet, czasem nawet komputer 
i czytam przy biurku. Najwa¿niejsze to siê nie k³aœæ, bo to pewna
drzemka. Najgorzej, gdy notatki s¹ tylko w formie elektronicznej.
Wtedy jest naprawdê ciê¿ko - mówi.

Tylko dla or³ów
- Du¿o gorzej maj¹ osoby studiuj¹ce na dwóch kierunkach. - Jak ma
siê kilkanaœcie egzaminów to o metodê nauki nie jest trudno - siada siê
i siê uczy - mówi Aleksandra Dmitrzak, studentka V roku kulturoz-
nawstwa i III roku dziennikarstwa i komunikacji spo³ecznej. - Na
pocz¹tku rozpisujê sobie wszystkie egzaminy na kartce i wieszam
nad biurkiem. Ulubionym momentem ca³ego dnia jest kiedy mogê
kolejny egzamin skreœliæ grub¹ krech¹.

- O zdrowym ¿ywieniu w czasie sesji mo¿na zapomnieæ, twierdzi
Ola: - Je siê chipsy i czekoladê, a zapija kaw¹, bo jest zasada 
„jak siê je, to siê nie œpi”. Jak ju¿ kawa przestaje na mnie dzia³aæ 
i mózg odmawia pos³uszeñstwa, to uczê siê metod¹ skojarzeniow¹,
na przyk³ad œpiewam definicje do jakiejœ znanej melodii. 
Do tej pory pamiêtam definicje faktów prawnych z egzaminu sprzed
2 lat, bo œpiewa³am j¹ do piosenki „Mamma mia” zespo³u ABBA -
œmieje siê.

Z podobnymi problemami ma do czynienia Anna Maria W¹sicka,
studentka V roku historii, która od tego roku rozpoczê³a drugi
kierunek - dziennikarstwo i komunikacjê spo³eczn¹: 

- Chyba to najgorsza sesja, jak¹ mam w ¿yciu. Strasznie mnie ona
wymêczy³a i z utêsknieniem czekam na wolne. Ciê¿ko pogodziæ ze
sob¹ dwa kierunki i rozplanowaæ sobie dobrze naukê. Potrzeba na
to czasu, dlatego odbywa siê to kosztem snu. Nie uczê siê 
wszystkiego, lecz czytam to, co wydaje mi siê najlepsze. Na szczêœcie
z niektórych przedmiotów na bie¿¹co siê przygotowywa³am, wiêc
teraz wystarczy powtórzyæ sobie materia³ - dodaje.

Ola tak¿e najgorzej wspomina pierwsz¹ „podwójn¹ sesjê” 
w której mia³a a¿ 14 egzaminów. W tym roku ma ich 11. - W tej sesji
du¿o czasu po¿eraj¹ zadania praktyczne: montowanie audycji,
pisanie, prezentacje, i to trochê odbiega od suchego „wkuwania”.
Problemy zaczynaj¹ siê jak ma siê trzy egzaminy jednego dnia 
i trzeba dojechaæ z Moraska na Wydzia³ Nauk Spo³ecznych 
i z powrotem. Mo¿na siê wtedy nerwowo za³amaæ.

Filip Czeka³a

Œwiat studiuje w Polsce po angielsku
British Council, instytucja zajmuj¹ca siê m.in. egzaminowaniem kandydatów na studia 
ze znajomoœci jêzyka angielskiego, informuje o nowym trendzie: wzrasta liczba zagranicznych 
studentów chc¹cych studiowaæ w jêzyku angielskim w Polsce! Tendencja ta widoczna jest
zw³aszcza na kierunkach medycznych i technicznych.
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W ychodzimy naprzeciw potrzebom naszych czytelników 
i staramy siê im jak najbardziej u³atwiæ korzystanie 
z naszych zbiorów - uzasadnia zmiany Piotr Karwasiñski,

zastêpca dyrektora Biblioteki Uniwersyteckiej.

Ksi¹¿ki na noc
Najistotniejsz¹ zmian¹ jest ujednolicenie godzin funkcjonowania
biblioteki. Od 1 marca wypo¿yczalnia i wszystkie czytelnie bêd¹
czynne do godziny 20. Dotychczas do tej godziny otwarte by³y
czytelnie, zaœ wypo¿yczalniê zamykano godzinê wczeœniej, przez
co zdarza³o siê, ¿e studenci „odbijali siê od drzwi”. Ponadto 
biblioteka okreœli³a sta³e godziny otwarcia w tzw. dni specjalne,
miêdzyœwi¹teczne. Dotychczas czytelnicy byli zmuszeni szukaæ
informacji w jakich godzinach bêdzie czynna biblioteka. 
Od nowego semestru w takie dni bêdzie mo¿na zawsze korzystaæ 
z biblioteki od godziny 10 do 17 - t³umaczy Piotr Karwasiñski.

Na nowo, przystêpniej i jaœniej zredagowano te¿ zasady udostêp-
niania zbiorów na stronie internetowej biblioteki. 

Ciekawostk¹ jest mo¿liwoœæ wypo¿yczania ksi¹¿ek w trybie 
nocnym. W ten sposób mo¿emy na noc wypo¿yczyæ te ksi¹¿ki, 
z których w ci¹gu dnia mo¿emy korzystaæ jedynie w czytelniach.
Us³uga umo¿liwia wypo¿yczanie tych ksi¹¿ek pó³ godziny przed
regulaminowym zamkniêciem czytelni lub wypo¿yczalni. Zwrot
zaœ musi nast¹piæ nastêpnego dnia do godziny ich regulaminowego
otwarcia. SpóŸnienie siê bêdzie nas sporo kosztowaæ - za ka¿d¹
godzinê zap³acimy 10 z³otych za tom.

£atwiej w czytelniach
Nowoœci¹ bêdzie tak¿e mo¿liwoœæ zamawiania ksi¹¿ek do czytelñ
drog¹ elektroniczn¹. Dotychczas w ten sposób mo¿na by³o jedynie
zamawiaæ ksi¹¿ki w celu wypo¿yczenia na zewn¹trz. Dziêki nowej
us³udze, mo¿na zamówiæ wolumin oraz wskazaæ czytelniê, w której
chce siê pracowaæ, bez koniecznoœci rêcznego wypisywania
zak³adek i oczekiwania na realizacjê z magazynu. Teraz u¿ytkownik
na swoim bibliotecznym koncie otrzyma informacjê, ¿e ksi¹¿ka ju¿
na niego oczekuje - wyjaœnia Piotr Karwasiñski.

W pierwszych tygodniach drugiego semestru otwarta zostanie
tak¿e Czytelnia Nauk Historycznych i Gazet, która przechodzi³a 
w ostatnim czasie renowacjê. Po remoncie czytelnia ma antresolê,
wygodne sofy, a tak¿e kabinê do cichej nauki.

£apie w sieæ
Kolejn¹ rzecz¹ wart¹ podkreœlenia, jest dostêp w ca³ym gmachu
biblioteki do bezprzewodowego Internetu. Oprócz mo¿liwoœci
korzystania z komputerów biblioteki, student mo¿e pojawiæ siê
tak¿e z w³asnym laptopem, co z pewnoœci¹ u³atwi mu pracê.

Komputeryzacja biblioteki przebiega równie¿ na innych
poziomach. Od trzech miesiêcy Biblioteka Uniwersytecka ma konto
na Facebooku. Obecnie liczy ono oko³o 1400 fanów. Kiedyœ mówi³o
siê, ¿e kto nie ma strony w internecie ten nie istnieje, teraz to samo
mo¿na powiedzieæ o koncie na Facebooku - ¿artuje Piotr Karwasiñski
- Mailing, obecnoœæ na Facebooku czy us³uga ASK A LIBRARIAN
„Zapytaj bibliotekarza” znacznie przybli¿y³y nas do czytelników.
Zamierzamy dalej iœæ z duchem czasu i z nowymi rozwi¹zaniami
wychodziæ naprzeciw naszym czytelnikom.

Co bêdzie kolejnym krokiem w tym kierunku? W najbli¿szych
miesi¹cach wszystkie czytelnie maj¹ zostaæ wyposa¿one w skanery,
na których studenci samodzielnie skopiuj¹ potrzebne im materia³y,
zaœ ju¿ niebawem przy wejœciu do biblioteki pojawi siê ekran infor-
macyjny, na którym wyœwietlane bêd¹ najwa¿niejsze wiadomoœci
na temat jej funkcjonowania.

Filip Czeka³a

Biblioteka nawet 
na Facebooku

Spore zmiany od nowego semestru 
przygotowuje Biblioteka Uniwersytecka.
Usprawni¹ one jej dzia³anie i u³atwi¹
¿ycie czytelnikom.

Kto nie ma konta na Facebooku, 
ten nie istnieje - ¿artuje Piotr Karwasiñski, 
zastêpca dyrektora Biblioteki 
Uniwersyteckiej 
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Studenci s¹ bodaj najbardziej po¿¹dan¹
pracuj¹c¹ grup¹ spo³eczn¹. M³odzi, ¿¹dni
wyzwañ, „³api¹” siê wszystkiego, by móc

sobie dorobiæ. Wydatków jest du¿o. Trzeba 
co miesi¹c do³adowaæ sieciówkê, kupiæ jedzenie 
i ksi¹¿ki. Du¿o pieniêdzy poch³ania równie¿
ksero. Dojazdy studentów z pobliskich miejs-
cowoœci te¿ wi¹¿¹ siê z kosztami. Choæ czasu
maj¹ niewiele, zwykle godz¹ swoje prace dorywcze
ze studiami. Pracy szukaj¹ wszêdzie - w gazetach,
Internecie, wœród znajomych. 

21- letnia Marta, studentka filologii angielskiej,
codziennie przegl¹da oferty na portalu interne-
towym Gumtree. Swoj¹ przygodê z prac¹ zaczê³a
od inwentaryzacji w Carrefourze w Komornikach
k. Poznania i w Galerii Pestka. Pracowa³am na
nocnej zmianie, bo w dzieñ mia³am zajêcia.
Trochê potem by³am zaspana, ale przynajmniej
mog³am sobie zarobiæ na wyjazd do Krakowa -
powiedzia³a Marta. Oprócz inwentaryzacji Marta
sprz¹ta w poniedzia³ki mieszkania. 

Agnieszka z „geografii” równie¿ zaczê³a od
sprz¹tania. Sprz¹ta³a mieszkania, prasowa³a, my³a
okna. Dorywcze prace s¹ bardzo krótkotermi-
nowe, czêsto siê je zmienia. Najpierw sprz¹ta³am,
a potem roznosi³am ulotki za 8 z³ brutto. Jednak
sprz¹tanie by³o lepiej p³atne. Z ulotkami by³o
ciê¿ko, bo nie mam samochodu i musia³am sama
je nosiæ - dodaje Agnieszka.

Popularna wœród studentów jest te¿ praca 
w sklepach odzie¿owych typu Zara czy H&M.
Rekruterzy szukaj¹ czêsto studentów do pracy 
w sklepach odzie¿owych, jednak wymagania s¹
doœæ wysokie. W tym zawodzie po¿¹dane jest
doœwiadczenie a czêsto nawet znajomoœæ obs³ugi
kasy fiskalnej. 

Zdarza siê te¿, ¿e studenci wyje¿d¿aj¹ do pracy
za granicê - do Holandii zrywaæ tulipany, zbieraæ
truskawki lub na winobranie do Francji.

Tomek, by³y student gospodarki przestrzennej,

zapytany o prace dorywcze, powiedzia³: Na
wakacje wyje¿d¿a³em za granicê, dwa razy by³em
w Szwecji i tam robiliœmy z moim koleg¹ remonty,
malowaliœmy domy i wykonywaliœmy ró¿ne prace
budowlane. Ale g³ównie by³o to malowanie. Przez
pewien czas zarabia³em na praktykach w firmie
doradczej w Poznaniu i pisa³em wnioski o dotacje
dla projektów unijnych.

Jagoda, studentka filozofii i komunikacji
spo³ecznej, swoj¹ karierê zawodow¹ zaczê³a jako
pakowacz w Baranowie k. Poznania. Praca by³a
na godzinê 8, a zatem wstawaæ musia³am o 5,
zawsze w soboty. Warunki, nie ukrywajmy, 
nie by³y super higieniczne, w koñcu by³am
„pakowaczem”. Zakleja³am i odkleja³am kartony,
ustalaj¹c logiczne rozmieszczenie ró¿norakich
przedmiotów w œrodku. Zarobki? Ró¿nie - jeœli
by³o du¿o pracy, to robiliœmy na akord, jeœli nie -
to magiczne 5 z³ na godzinê. Te czasy minê³y,
zaczê³a siê "Kresowa". Najpierw jako kelnerka,
póŸniej degradacja na zmywak, obecnie jestem od
wszystkiego, ³¹cznie z promocj¹. No i zarobki lepsze,
warunki i atmosfera nieporównywalne, choæ 

czêstokroæ to praca do póŸnych godzin. Do tego
dochodz¹ Targi - praca bardzo dobrze p³atna, ale
wbrew pozorom najbardziej mêcz¹ca. Presja
nienagannego wygl¹du, zachowania, s³ownictwa,
wysokich obcasów i do tego zgie³k, ha³as i mnóstwo
ludzi, zachowuj¹cych siê ró¿nie... No i wiejski
sklep spo¿ywczy - praca dla mnie najprzyjem-
niejsza, integracja z ludŸmi, bo na wsi sprzedaw-
czyni jest królow¹, tym bardziej, jak przyjedzie 
z miasta. Ka¿dy chce j¹ bli¿ej poznaæ i to jest mi³e,
bo ludzie dziel¹ siê swoimi rozterkami i radoœciami,
automatycznie w³¹czaj¹ do swoich i od ciebie
zale¿y, czy jesteœ na tyle dojrza³a emocjonalnie, by
im zaufaæ i nie widzieæ barier miêdzy wami. 

Tak w³aœnie radzi sobie poznañska m³odzie¿ 
w poszukiwaniu pracy. Praca dorywcza jest 
na pewno przedsmakiem zawodowego ¿ycia 
i pomaga wielu otworzyæ drogê do kariery. 
Studenci staj¹ siê bardziej samodzielni i mniej
zale¿ni od rodziców. Ucz¹ siê odpowiedzialnoœci
i doros³ego ¿ycia. 

Anna Zieliñska

m a r z e c  2 0 1 1  |  ¯ Y C I E  U N I W E R S Y T E C K I E  |  1 7

FO
T.

 M
A

CI
EJ

 M
ÊC

ZY
Ñ

SK
I

ZnajdŸ w³asn¹ œcie¿kê kariery

Szukasz pracy, doœwiadczenia, sta¿u? Organizacja Studencka AIESEC u³atwi ci drogê do ich
zdobycia! 22 marca ju¿ po raz dwudziesty odbêd¹ siê Dni Kariery, najwiêksze targi pracy,
praktyk i sta¿y w Polsce.

Impreza bêdzie mieæ miejsce w gmachu g³ównym Uniwersytetu Ekonomicznego w Poznaniu.
W tegorocznym wydarzeniu weŸmie udzia³ ponad 50 firm oraz przygotowany zostanie 
specjalny pawilon technologiczny dla studentów politechniki. Dni Kariery s¹ objête patronatem
prezydenta Poznania oraz rektorów UEP, UAM, Uniwersytetu Przyrodniczego i Politechniki 
Poznañskiej. Poza tym równolegle do targów organizowana jest Akademia Umiejêtnoœci, czyli
cykl ponad 40 szkoleñ i warsztatów, przeprowadzanych przez przedstawicieli firm bior¹cych
udzia³ w targach, firmy szkoleniowe i organizacje. Warsztaty s¹ bezp³atne i odbêd¹ siê 
w dniach 17,18,21 i 22 marca. Wiêcej informacji znajdziesz siê na stronie www.dnikariery.pl
lub/i www.facebook.com/dnikariery. 

Dorabiaj¹cy student to dzisiaj 
nic dziwnego. Op³aty rosn¹, ceny 
za mieszkanie wzrastaj¹, a student
przecie¿ musi jakoœ ¿yæ. 
Coraz wiêcej z nich decyduje siê
wiêc na dorywcz¹ pracê.

Student
posprz¹ta i...

Jagoda, studentka filozofii i komunikacji spo³ecznej

NASZ UNIWERSYTET POZA STUDIAMI
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Mówi siê o uniwersytecie, ¿e jest to najwiêkszy 
w Wielkopolsce plac budowy. To prawda? 

Prawda. W ostatnich latach uniwersytet rozrasta siê dynamicznie,
ale bardzo planowo: powstaj¹ piêkne i nowoczesne obiekty, nowe
adresy, rozleg³e przestrzenie sal wyk³adowych, laboratoriów...
Podejmowanie ka¿dego z tych zadañ wynika z precyzyjnie
ustalonej koncepcji rozwoju UAM, a ta jest realizowana z ¿elazn¹
konsekwencj¹. Mówi¹c o nowej akademickiej przestrzeni,
wymieniæ trzeba zarówno obiekty w Poznaniu czyli 5 wydzia³ów na
Morasku, czêœæ dydaktyczn¹ Wydzia³u Prawa i Administracji, pawilon
naukowo-dydaktyczny w Ogrodzie Botanicznym, biblioteki
Novum oraz Wydzia³u Filologii Polskiej i Klasycznej, jak i oœrodki
zamiejscowe w S³ubicach, GnieŸnie, Kaliszu i Pile. Do tego
nale¿a³oby dodaæ obiekty sportowe na Morasku, salê sportow¹ 
w GnieŸnie oraz nowe domy studenckie w S³ubicach, GnieŸnie 
i Kaliszu. Gdyby zliczyæ wszystkie nowo zbudowane obiekty, to
okazuje siê, ¿e uczelni w ostatnich 11 latach przyby³o 186.281
metrów kwadratowych powierzchni, a spis adresów rozszerzy³ siê 
o 21 nowych pozycji.

I pan nadzoruje instytucjonalnie te wszystkie przedsiêwziêcia? 
Wszystkie nie. Jest tego tak du¿o, ¿e zadaniami podzieliliœmy siê.

Kanclerz Marek Sobczak czuwa nad „Kampusem Œródmiejskim”,
„Szamarzewem”, renowacj¹ obiektów zabytkowych. Ja zajmujê siê
budynkami stawianymi od nowa. G³ównym jednak kierunkiem,
który skupia moj¹ uwagê, jest Morasko. 

Mówi siê, ¿e sta³o siê ono prawdziw¹ naukow¹ dzielnic¹
Poznania.

Tak, tutaj realizujemy obecnie kolejny etap inwestycyjny. Pierwszy
etap finansowany i realizowany w ramach inwestycji wieloletniej
obejmowa³ Wydzia³ Fizyki, Matematyki i Informatyki oraz czêœciowo
Biologii i Nauk Geograficznych i Geologicznych, a tak¿e P³ywalniê.
W drugim etapie w ramach programu wieloletniego koñczyliœmy
siedzibê dla Wydzia³u Biologii, Wydzia³u Nauk Geograficznych 
i Geologicznych, kompleksowo zrealizowaliœmy Wydzia³ Nauk
Politycznych i Dziennikarstwa oraz halê sportow¹ na Morasku. 
W chwili obecnej realizowany jest Wydzia³ Chemii.

Dech zapiera, kiedy siê patrzy jak na uniwersytecie buduje
siê du¿o, szybko, nowoczeœnie, za nic przy tym maj¹c kryzys
i jego skutki. 

Tak¹ mo¿liwoœæ stworzy³ nam plan wieloletni. Zgodnie z ustaw¹
przyjêt¹ przez Sejm 22 lipca 2004 roku, bud¿et pañstwa zobowi¹zany

Plac budowy: 
UAM

Z in¿. W³odzimierzem P³otkowiakiem, 
wicekanclerzem UAM 

rozmawia Jolanta Lenartowicz
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jest do zapewnienia okreœlonych œrodków. Jednak¿e w trakcie 
realizacji koszty tak poszybowa³y w górê, ¿e wizja wielkiego uniwer-
sytetu zaczê³a siê kurczyæ. W³adze uczelni, wspierane przez parla-
mentarzystów Wielkopolski, podjê³y starania o zrewaloryzowanie
tamtej przyznanej kwoty. Po trudnych negocjacjach i ¿mudnych
staraniach powiod³o siê. W sierpniu 2010 Sejm przyj¹³, a prezydent
podpisa³ nowelizacjê ustawy, która rewaloryzowa³a tamt¹ poprzedni¹
kwotê. To nam przysporzy³o dodatkowo 189 milionów z³otych
œrodków bud¿etowych.

I z ju¿ swobodniejszym oddechem kontynuuje siê
budowanie. Co mianowicie powstaje, co jeszcze powstanie? 

Koñczymy I etap budowy Wydzia³u Chemii. Rozpisaliœmy przetarg
na realizacjê II etapu Chemii. W I kwartale 2011 rozpiszemy
konkurs na koncepcjê architektoniczn¹ Wydzia³u Historycznego
(12 tys. m. kwadratowych ). Do zaprojektowania mamy akademiki.
Buduje siê te¿ na Morasku - ze œrodków nie wchodz¹cych w obrêb
programu wieloletniego, lecz pod naszym nadzorem - Wielkopolskie
Centrum Zaawansowanych Technologii. Chcê tu jeszcze wskazaæ
na obiekty budowane poza granicami Poznania, a wchodz¹ce
równie¿ w obrêb programu wieloletniego. Otó¿ w styczniu
przekazaliœmy do u¿ytkowania budynek dydaktyczny Kolegium
UAM w Pile; w paŸdzierniku, na inauguracjê roku akademickiego
oddaliœmy tam pierwsz¹ czêœæ, teraz obiekt gotów jest w ca³oœci
wraz z pierwszym wyposa¿eniem. Studiowaæ tu mo¿e nawet i 1000
s³uchaczy. W 2009 r. oddaliœmy œrodowisku kaliskiemu now¹ siedzibê
dla Wydzia³u Pedagogiczno-Artystycznego, wraz aul¹, która s³u¿y
równie¿ jako sala koncertowa dla miasta. To jeszcze nie koniec.

Bêdzie jeszcze m.in. sto³ówka w Pile, rozbudowa Wydzia³u 
Pedagogiczno-Artystycznego w Kaliszu.

Zbudowanie tych obiektów wymaga³o ponadprzeciêtnego
wysi³ku wszystkich s³u¿b administracyjnych uczelni, 
a zw³aszcza s³u¿b technicznych, inwestycyjnych 
i finansowych. Co w tym ca³ym procesie jawi siê jako 
problem najwiêkszy, najtrudniejszy? 

Je¿eli pieni¹dze na budowê s¹, to najwiêkszym problemem
okazuj¹ siê byæ decyzje urzêdnicze i uzgodnienia programu inwesty-
cyjnego. 

Czyli… 
Ustalenie z dziekanami, przysz³ymi gospodarzami obiektów, czego

w³aœciwie oczekuj¹: ile chc¹ mieæ sal, jakich, jak rozmieszczonych,
jak wyposa¿onych. To wymaga czasu i precyzji. K³opot te¿ niekiedy
sprawiaj¹ przetargi, zw³aszcza, gdy rodz¹ siê protesty… Dopiero, gdy
wszystko jest zapiête na ostatni guzik - zaczynamy budowê.

Mówiliœmy ju¿ tu o wielu sprawach, zwi¹zanych z inwestycjami,
ich prowadzeniem i nadzorowaniem. Teraz powiedzmy kilka
s³ów o ludziach, którzy siê tym w uniwersytecie na co dzieñ
zajmuj¹. To du¿a gromada?

Nasz dzia³ liczy piêæ osób, piêciu inspektorów: dwóch
budowlañców, dwóch „sanitariuszy”, jeden elektryk i ja - zarz¹dzaj¹cy.
To, ¿e ma³ej grupie udaje siê tak wiele zrobiæ zale¿y od sprawnoœci,
wiedzy i zaanga¿owania. No i od przywi¹zania do UAM 
- z pewnoœci¹ te¿. 
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Pracownicy Dzia³u Inwestycji przy pracy w nowym Collegium Chemicum:
mgr  in¿. El¿bieta Czarnecka,  mgr in¿. Mariusz  Gerega , mgr in¿. Krzysztof
Szafranek, in¿. Zbigniew Majak, mgr in¿. Stanis³aw Zdebko
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Ka¿dy z nich nale¿a³ do niezwykle popularnego w Poznaniu, 
w okresie miêdzywojennym  zwi¹zku - korporacji 
akademickiej. Rektor Dobrzycki by³ cz³onkiem 

Chrobrii, rektor  Lubicz-Niezabitowski nale¿a³ do Demetrii, 
rektor Kasznica aktywnie dzia³a³ w  Helionii, rektor 
Jaxa-Bykowski to zas³u¿ony korporant Masovii. 

Ma³o kto wie, ¿e w dwudziestoleciu miêdzywojennym Poznañ
by³ miastem  korporacyjnym. •ród³a informuj¹ o przesz³o 50 kor-
poracjach, które tu funkcjonowa³y. Nasz uniwersytet pod wzglêdem
liczebnoœci dzia³aj¹cych na nim korporacji miejsca ustêpowa³
jedynie Warszawie i to nieznacznie, pozostawiaj¹c daleko w tyle
Kraków, Lwów czy Wilno. Czym by³y i s¹ korporacje akademickie?
Czy burzliwe dzieje naszej historii pozwoli³y im przetrwaæ do dnia
dzisiejszego? Czy wszechobecna komercja, wieloœæ rozrywek,
które oferowane s¹ studentom oraz ogólny brak zaanga¿owanie siê
studentów w ró¿norakie inicjatywy pozwala jeszcze na dzia³alnoœæ
korporacji akademickich? 

Pod pojêciem korporacja akademicka rozumie siê stowarzyszenie,
zrzeszaj¹ce studentów i absolwentów uczelni wy¿szych, posiadaj¹cych
pewne cele, idea³y i chêæ samodoskonalenia. Pierwsze polskie 
korporacje akademickie powstawa³y na niemieckich uniwersytetach
w I po³. XIX w. Celem ich zak³adania by³a integracja œrodowisk 
polskich i zapewnienie cz³onkom reprezentacji w stosunku do
w³adz uniwersytetów. Najstarszymi poznañskimi korporacjami by³y
powsta³a  13 marca 1920 r. Magna-Polonia oraz 15 kwietnia 1920 r.
Lechia. W latach PRL dzia³alnoœæ korporacji by³a zakazana. Jednak
z dostêpnych dokumentów mo¿na dowiedzieæ siê, ¿e przedwojenni

cz³onkowie korporacji, mimo delegalizacji ich zwi¹zków, nadal siê
spotykali, kultywuj¹c zwyczaje korporacyjne. Wróæmy jednak
jeszcze do nazwisk, aby lepiej zobrazowaæ jak szeroko rozwiniête
by³o poznañskie œrodowisko korporacyjne. Korporantami by³y
miêdzy innymi tak znamienite postacie jak: Cyryl Ratajski ( Posnania),
Feliks Nowowiejski (Surma, Pomerania), wojewoda poznañski
Roger Raczyñski (Corona, Panslavia, Palestria), czy zmar³y w 2007
roku wybitny prawnik, historyk prof. Karol Pospieszalski (Roma). 

Punktem zwrotnym w powojennych dziejach poznañskich kor-
poracji akademickich by³o ods³oniêcie pami¹tkowych tablic korpo-
racyjnych najstarszych poznañskich konwentów Magna-Polonii
oraz Lechii w kru¿gankach klasztoru oo. dominikanów. Od tego
momentu ruch korporacyjny w naszym mieœcie zacz¹³ siê bardzo
wolno odradzaæ. Zdecydowany zwrot nast¹pi³ po 1989 roku. 
W latach 1990-1993 z inicjatywy mec. Sylwestra Kubery reakty-
wowana zosta³a korporacja Lechia. W póŸniejszych latach uda³o siê
reaktywowaæ Baltiê, Magna Poloniê, Masoviê, i inne korporacje.
Najm³odsz¹ reaktywowan¹ korporacj¹ akademick¹ w naszym 
mieœcie jest Roma. Poznañskie œrodowisko korporacyjne liczy
obecnie blisko 300 osób, s¹ to zarówno studenci jak i absolwenci
UAM i innych poznañskich uczelni. Coroczny komers œwi¹teczny
organizowany przez korporacje Masovia i Roma gromadzi wielu
sympatyków œrodowiska korporacyjnego, wyk³adowców,
prawników, lekarzy, osoby duchowne. W tym roku dziêki ¿yczliwoœci
w³adz uczelni, komers œwi¹teczny  zosta³ zorganizowany w Auli
Lubrañskiego. 

Marcin Krupka

Prof. Stanis³aw Dobrzycki, prof. Edward Lubicz-Niezabitowski, prof. Stanis³aw Kasznica, 
prof. Ludwik Jaxa-Bykowski, Heliodor Œwiêcicki to postacie wybitne, wspaniali naukowcy,  
których wk³ad w rozwój naszego uniwersytetu jest wprost nieoceniony. 
£¹czy ich wszystkich przynale¿noœæ do korporacji akademickiej.
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My, akademicy z korporacji
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Opera dla studentów 
Wraz ze zmian¹ dyrekcji w 2009 r. Teatr Wielki podj¹³ próbê dotarcia
do szerszej publicznoœci m.in. poprzez zapocz¹tkowany w lutym
2010 r. cykl tzw. premier studenckich, czyli specjalnie dla studentów
organizowanych spektakli operowych i baletowych - z najlepsz¹,
gwiazdorsk¹ obsad¹, w premierowym przygotowaniu i nowa-
torskiej re¿yserii. 

Pierwsza premiera studencka odby³a siê 21 lutego 2010 r. i objê³a
dwa wspó³czesne dzie³a - Jutro Tadeusza Bairda do libretta wed³ug
Josepha Conrada i Jerzego S. Sity oraz Koloniê karn¹ Joanny Bruz-
dowicz wed³ug Franza Kafki. W sumie w ubieg³ym roku odby³o siê
6 premier z udzia³em studenckiej publicznoœci. Wielu studentów nie
ukrywa, ¿e do odwiedzania Teatru Wielkiego zachêca ich
niewygórowana cena - studenci p³ac¹ za bilet 20 z³. Dziêki nowej
inicjatywie niektórzy studenci zaczêli chodziæ na spektakle operowe
w miarê regularnie.

Dodatkow¹ atrakcj¹ premier studenckich s¹ debaty po spektaklu
w ramach Operowego Klubu Dyskusyjnego. Poza sta³ym anima-
torem, czyli prof. Przemys³awem Czapliñskim, w debatach bior¹
udzia³ inne uznane autorytety œwiata kultury i nauki, najczêœciej
muzykolog i operolog oraz np. filozof czy antropolog. Zale¿y nam
na tym, by pokazaæ publicznoœci, ¿e opera nie jest sztuk¹ martw¹,
lecz ¿e zawiera ¿ywe emocje oraz podejmuje odwieczne tematy
ogólnoludzkie - zauwa¿a A. Kochnowicz. Bo choæ opera narzuca
kostium oraz ramy muzyczne, to emocje w niej uwiecznione s¹
rozpoznawalne dla wspó³czesnego odbiorcy. Zachêt¹ do udzia³u 

w dyskusji dla nowicjuszy mo¿e byæ fakt, ¿e prof. Czapliñski
wprawdzie przygotowuje siê do nich wczeœniej, ale dan¹ premierê
równie¿ ogl¹da  po raz pierwszy w dniu debaty. Debaty ciesz¹ siê
coraz wiêkszym zainteresowaniem. Na pierwszym spotkaniu by³o
kilkanaœcie osób, potem, z ka¿d¹ rozmow¹, uczestników (i uczestnictwa!)
przybywa³o - mówi prof. P. Czapliñski. Przeciêtnie zostaje oko³o 
50-60 osób, choæ zdarza siê wiêcej, nawet 100. Debata trwa zawsze
45 minut, co ma sprzyjaæ dyscyplinie. 

Poszukiwanie znaczeñ
Jako ¿e rok 2011 jest w Teatrze Wielkim Rokiem Kobiet, pierwsz¹
tegoroczn¹ premierê studenck¹ stanowi³a wybitnie kobieca opera, a
mianowicie Maria Stuarda. W nawi¹zaniu do tego prof. P. Czapliñski
przypomnia³ m.in., ¿e wiek XIX to czas wejœcia kobiety do powieœci
oraz do opery. Potwierdzi³a to prof. El¿bieta Nowicka, przywo³uj¹c
modne wtedy, kobiece tytu³y oper oraz dodaj¹c, ¿e kobiety czêsto
przejmowa³y wówczas role mê¿czyzn artystów. ¯e konflikty kobiet
by³y czêstym tematem oper w XIX w., a zw³aszcza u Donizettiego,
przyzna³ tak¿e znawca tego kompozytora, muzykolog dr Przemys³aw
Krzywoszyñski, który zwróci³ uwagê, ¿e wiek XIX by³ w operze
wiekiem primadonn.

Libretto XIX-wiecznej opery w dwóch aktach, odwo³uj¹cej siê
do historycznej postaci królowej Szkocji panuj¹cej w XVI w., której
tragiczne i burzliwe losy sta³y siê tematem wielu dzie³ literackich,
dotyka relacji pomiêdzy tytu³ow¹ bohaterk¹ i jej kuzynk¹, królow¹
El¿biet¹ I. Na pierwszy rzut oka opera przedstawia historiê
nieszczêœliwej mi³oœci, zniszczonej w imiê w³adzy i okupionej
najwy¿sz¹ cen¹, jak¹ jest ludzkie ¿ycie, jednak uczestnicy debaty
odkrywali w niej wiele innych znaczeñ. Wed³ug dra P. Krzywo-
szyñskiego Maria Stuarda to dramat kobiety samotnej i zarazem
odwa¿nej, zbuntowanej przeciwko zastanym konwenansom. Czy
Maria Stuarda to spektakl o w³adzy, która deprawuje ka¿dego, kto
siê w ni¹ uwik³a, czy o kobietach, które mimo uwik³ania we w³adzê
pozostaj¹ przede wszystkim kobietami, zastanawia³ siê prof. 
P. Czapliñski. Zdaniem red. Ewy Obrêbowskiej-Piaseckiej 
na pierwszy plan wysuwa siê konflikt kobiet i ma on przede wszystkim
uczuciowy, a nie polityczny charakter - walka o w³adzê jest mniej
istotna ni¿ walka o uczucie mê¿czyzny i w³asny honor. O ile w historii
konflikt dotyczy³ tylko w³adzy, o tyle w operze dotyczy spraw 
osobistych. Uczestnicy debaty zwrócili te¿ uwagê na to, ¿e mê¿czyŸni
w tej operze nie dorastaj¹ do kobiet - s¹ im podporz¹dkowani. Wed³ug
prof. P. Czapliñskiego El¿bieta to symbol nieograniczonej w³adzy, 
a zarazem legalna królowa, zaœ Maria - symbol nieograniczonej
dumy i - niczym ksiê¿na Diana - „królowa serc”. 

Najbli¿sze premiery studenckie to Ophelia Tomasza Praszcza³ka
(1 III) oraz Tosca G. Pucciniego (19 IV). 

Czytanie baletu
Równie ciekaw¹ inicjatyw¹, realizowan¹  we wspó³pracy z UAM,
jest cykl „Teren tañca - reinterpretacje”, przygotowuj¹cy widzów do
odbioru spektakli baletowych. Spotkania (darmowe), z udzia³em
prelegentów z ró¿nych dziedzin, odbywaj¹ siê w ostatni¹ sobotê
przed premier¹ o godz. 11. Poza komentarzem teoretycznym uczestnicy
spotkañ maj¹ okazjê obejrzeæ m.in. fragmenty innych realizacji
danego spektaklu, fragmenty filmów, które by³y inspiracj¹ dla
choreografa itp., ilustrowane praktycznymi przyk³adami przygoto-
wywanymi przez Zespó³ Baletowy Teatru Wielkiego. Cykl przezna-
czony jest dla aktywnego odbiorcy sztuki tañca, a jego celem jest
m.in. przybli¿anie problematyki bie¿¹cych premier baletowych,
ukazywanie ich kontekstów historycznych i wspó³czesnych,
uwra¿liwianie na elementy dzie³a tanecznego, ukazywanie
z³o¿onoœci znaków spektaklu baletowego, a w efekcie kszta³towanie
œwiadomoœci odbiorczej widza teatru baletu, tañca oraz ruchu, jak
wyjaœnia Jacek Przyby³owicz, dyrektor ds. baletu. 

Danuta Chodera-Lewandowicz

Oper¹ Maria Stuarda Gaetano Donizettiego (1 II) 
Teatr Wielki im. St. Moniuszki w Poznaniu otworzy³
drugi rok tzw. premier studenckich. Po spektaklu 
widzowie wziêli udzia³ w kolejnej, siódmej ju¿ debacie
Operowego Klubu Dyskusyjnego pod przewodnictwem
znanego krytyka literackiego prof. Przemys³awa
Czapliñskiego.  

Student
w operze
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Te nagrody, przyznawane od 38 lat przez grono ekspertów
pod patronatem „G³osu Wielkopolskiego”, trafiaj¹ w rêce
osób, które swoj¹ prac¹, profesjonalizmem, entuzjazmem 

i fantazj¹ wnios³y twórczy ferment w atmosferê kulturaln¹ Poznania,
choæ nie przekroczy³y jeszcze 35 roku ¿ycia. Jak przyznaje
pomys³odawca nagrody, W³odzimierz Braniecki, Medale s¹ rodzajem
kredytu zaufania, form¹ zachêty do dalszych twórczych dzia³añ,
które mog¹ zostaæ w przysz³oœci zwieñczone nagrodami Oskara,
Emmy czy Nike (bo niektórzy zdobywcy Medali siêgali póŸniej 
i po takie laury). 

Poznañska polonistyka mo¿e siê poszczyciæ znacznym gronem
wyró¿nionych Medalami M³odej Sztuki w kategoriach „literatura”
oraz „animacja kultury”. W tym roku obowi¹zek sp³acenia kredytu
zaufania kapitu³y Medalu spad³ na dr. Piotra Œniedziewskiego, 
adiunkta w Zak³adzie Literatury Romantyzmu, za - jak podaje 
uzasadnienie werdyktu - „otwarcie polonistyki na œwiat i t³umacze-
nie œwiata na polski”. Jest literaturoznawc¹, eseist¹, t³umaczem 
literatury francuskiej, d³ugoletnim redaktorem kulturalno-
naukowych „Podtekstów”. By³ stypendyst¹ FNP w Programie Start
- Stypendia Krajowe dla M³odych Naukowców. Jego rozprawa 
doktorska pt. Mallarmé - Norwid. Milczenie i poetycki modernizm
we Francji oraz w Polsce zosta³a uhonorowana Nagrod¹ Prezesa
Rady Ministrów i opublikowana,  a w 2010 r. ukaza³ siê jego
przek³ad Kuszenia œwiêtego Antoniego Gustava Flauberta. 

Zapytany, czy Medal M³odej Sztuki wp³ynie w jakiœ sposób 
na zmianê jego myœlenia o pracy naukowej, na przesuniêcie akcentów
ku zajêciom literackim, Piotr Œniedziewski odpowiada przecz¹co:
Rozumiem, ¿e Kapitu³a Medalu przyzna³a mi to wyró¿nienie przede
wszystkim za publikowane przeze mnie teksty eseistyczne oraz 
za przek³ad „Kuszenia œwiêtego Antoniego” Flauberta. Pewnie te¿
w jakimœ stopniu za prace komparatystyczne. Wszystkie te zajêcia
wi¹¿¹ siê w moim przypadku z dzia³alnoœci¹ naukow¹, wiêc 
nie chcia³bym sztucznie oddzielaæ jednej rzeczy od drugiej. 
Co wiêcej, zajêcie eseisty oraz t³umacza - podobnie zreszt¹ jak 
literaturoznawcy - to rodzaj po¿ytecznego paso¿ytnictwa: sam 
nie bêd¹c pisarzem, piszê jednak o ró¿nych autorach, t³umaczê ich
dzie³a, i sprawia mi to wiele radoœci, a czasami budzi irytacjê, kiedy
nie potrafiê znaleŸæ w³aœciwego s³owa.

Dokonania poznañskich polonistów z zakresu sztuki przek³adu
spotykaj¹ siê ze szczególnym uznaniem kapitu³y Medali M³odej
Sztuki - dowodem niech bêd¹ wyró¿nienia w minionych latach dla
Agnieszki Kuciak i Ewy Rajewskiej. W odniesieniu do literatury
piêknej praca t³umacza  mo¿e wywo³aæ pokusê, by uwolniæ w³asne
s³owa i myœli, staæ siê samoistnym autorem. Kiedy spyta³am Piotra
Œniedziewskiego, czy doœwiadczy³ tego rodzaju pokusy
odpowiedzia³: W t³umaczeniu fascynuje mnie poznawanie œwiata
poprzez obcy mi, choæ wyuczony, jêzyk. W tym sensie psychika auto-
ra staje siê pochodn¹ jego stylu - tak myœla³ o literaturze Flaubert.
Ale t³umaczenie to nie tylko znajomoœæ obcego s³ownika, gramaty-
ki; to równie¿ próba doœwiadczenia odmiennej kultury, zwyczajów.
Wszystko znajduje odbicie w jêzyku. Przygoda z przek³adem
„Kuszenia œwiêtego Antoniego” czy te¿ z m³odzieñczymi opowiada-

niami Flauberta, nad którymi obecnie pracujê, rozbudza
wyobraŸniê, ale uczy te¿ pokory - czasami przera¿a mnie,
przys³owiowa ju¿, precyzja stylu Flauberta. Dlatego odpowiedŸ na
to pytanie jest taka trudna: aby napisaæ powieœæ, nie wystarczy
bowiem z³udne panowanie nad jêzykiem, bo - jak twierdzili dziewiêt-
nastowieczni powieœciopisarze - powieœæ to ca³y œwiat.

Monika Miazek-Mêczyñska

Medal na kredyt
Czy polonista mo¿e byæ kulturaln¹ wizytówk¹ Poznania? 
Na to pozornie pozbawione logiki pytanie odpowiedŸ jest tylko jedna: tak. 
Dowodzi tego kolejna edycja Medali M³odej Sztuki.
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NASZ UNIWERSYTET BIBLIA PO KASZUBSKU

Ponad tysi¹c uczestników s³ucha³o Ksiêgi Psalmów 
w przek³adzie o. prof. Adama Sikory OFM / Wydzia³ 
Teologiczny UAM/, który w swoim komentarzu powiedzia³

m.in.: Pocz¹tki t³umaczenia psalmów na Kaszubach siêgaj¹ XVI
wieku. Trzy psalmy przet³umaczone w ca³oœci, a cztery czêœciowo,
pochodz¹ od Szymona Krofeja, pastora bytowskiego. Fragmenty
trzynastu psalmów przet³umaczy³ pastor smo³dziñski Micha³ 
Pontanus w pierwszej po³owie XVII wieku. Oba te t³umaczenia
dokonane zosta³y najprawdopodobniej z jêzyka niemieckiego. 
Pe³ny przek³ad Psa³terza powsta³ dopiero pod koniec XX wieku. 
Jest to t³umaczenie z jêzyka polskiego dokonane przez Eugeniusza
Go³¹bka. 

Do recytacji 17 psalmów wybra³ Przemys³aw Basiñski - twórca 
i re¿yser Verba Sacra. Od pocz¹tku teksty kaszubskie czyta Danuta
Stenka, pokazuj¹c nieznane szerszej publicznoœci ciekawe œrodki
interpretacji.

Ca³oœæ ma formê spektaklu œwiat³a i dŸwiêku, w którym
szczególn¹ rolê odgrywa muzyka, komponowana specjalnie do
ka¿dej prezentacji. W tym roku s³uchaliœmy utworów Cezarego
Paciorka, któremu towarzyszyli m.in.: Weronika Korthals /œpiew/,
Miko³aj Trzaska /saksofon/, Olo Walicki /kontrabas/ i Kuba
Staruszkiewicz /perkusja/.

Jednym z najwiêkszych sympatyków Biblii Kaszubskiej jest
prof. Bogdan Walczak. Co roku przybywa jako honorowy goœæ do
Wejherowa i po ka¿dej premierze wyg³asza poemat, s³awi¹cy tê
niezwyk³¹ edycjê Verba Sacra:

Który¿ to, który raz siê tutaj spotykamy

I kaszëbiznê w ustach gwiazdy podziwiamy?

Który¿ to, który? Który? Rok za rokiem mija,

Coraz siê szybciej nitka sióstr Parek odwija,

I tylko nasza gwiazda, choæ w zimie, wiosenna,

I tylko nasza gwiazda niezmiennie promienna.

Kaszubska edycja VERBA SACRA realizowana jest przez Urz¹d
Miasta Wejherowa i cieszy siê poparciem prezydenta Krzysztofa
Hildebrandta. UAM  jest wspó³organizatorem wszystkich prezentacji.

Przemys³aw Basiñski  
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„B³ogos³awi, dëszo moja, Jahwe!”
Radosnym okrzykiem Psalmu 103 „B³ogos³awi, dëszo moja, Jahwe!” 
zakoñczy³a siê  24 stycznia w Kolegiacie pod wezwaniem Trójcy Przenajœwiêtszej 
w Wejherowie ósma prezentacja Biblii Kaszubskiej.
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Obecna, ju¿ czwarta z kolei wizyta mia³a
miejsce w Poznaniu w dniach 6 do 11
grudnia 2010 r. W pracy nad wystaw¹

nawi¹zaliœmy do koncepcji francuskiego historyka
Pierre Nora. W swojej symbolicznej funkcji
miejsca pamiêci to budynki, pomniki, zdarzenia
oraz postacie rzeczywiste i mityczne. Dziêki 
opracowaniu miejsc wspólnych historycznie dla
Polaków i Niemców, studenci mogli poznaæ ró¿ne
perspektywy zwi¹zane z danym miejscem,
porównaæ je oraz wzbogacaæ swój w³asny punkt
widzenia.

W drugiej, poznañskiej ods³onie projektu 
(pierwszy etap zosta³ zakoñczony w maju 2010 
w Marburgu) szczególn¹ wagê przywi¹zaliœmy
do nazw polskich miast. Tematami wystawy by³y:
Toruñ, Oœwiêcim, Wroc³aw, Gorzów Wlkp.,
Grunwald, Pi³a oraz Poznañ, Cytadela w Pozna-
niu, Bambrzy poznañscy, a tak¿e nazewnictwo
ulic i artyku³ów spo¿ywczych. Wspólna praca 
w tandemach pozwoli³a nam lepiej poznaæ obiekty
naszej wystawy oraz siebie nawzajem. Dziêki
wspó³pracy dowiedzieliœmy siê wiêcej o naszych
miastach rodzinnych, a dla naszych kolegów 
i kole¿anek zza Odry by³a to dobra okazja 

uzupe³nienia wiedzy na temat swojego wschod-
niego s¹siada. Jednak czynnikiem równie
wa¿nym dla integracji okaza³ siê czas spêdzony
poza murami uczelni. Oprócz przybli¿ania
naszym zagranicznym goœciom miejsc
po³o¿onych w ca³ej Polsce - objêtych naszym 
projektem, zale¿a³o nam na pokazaniu Poznania -
jego historii oraz zabytków.

W trzecim dniu interkulturowej przygody
wszyscy uczestniczyli w jednym z wa¿niejszych
punktów programu, wieczorze polskim.
Spotkanie otworzy³a prezentacja, która 
z przymru¿eniem oka przedstawia³a polskie
realia. Pomocny w zdobywaniu wiedzy o Polsce
okaza³ siê quiz przeprowadzony na wzór 
teleturnieju „Milionerzy”. Poprzez piosenki 
i æwiczenia jêzykowe, polegaj¹ce na wypowiadaniu
najtrudniejszych polskich zdañ i „³amaczy jêzyka”,
pomogliœmy równie¿ naszym goœciom opanowaæ
podstawy jêzyka polskiego.

Czwartego dnia ukoñczyliœmy nasze projekty.
Przyszed³ równie¿ czas na podjêcie wyzwania,
które rzuci³o nam City Game - empiryczne 
zg³êbienie wiedzy na temat grodu Przemys³a. 
W kilkuosobowych, mieszanych narodowoœciowo

grupkach, wyruszyliœmy ze Starego Rynku by
zmierzyæ siê z wyznaczonymi zadaniami. 
Polega³y one na zbieraniu informacji o mieœcie.
Jednak, aby je uzyskaæ, nale¿a³o osobiœcie wybraæ
siê w dane miejsce, np. w jednym z zadañ trzeba
by³o wypisaæ nazwiska polskich noblistów
uwiecznionych na witra¿ach w Collegium Maius.
City Game z ca³¹ pewnoœci¹ mo¿na uznaæ za
pouczaj¹c¹ przygodê. Zachêci³o to wielu do posze-
rzania wiadomoœci o jednym z najstarszych polskich
miast.

Ostatniego, pi¹tego dnia odby³ siê wernisa¿
wystawy „Niemiecko-polskie miejsca pamiêci/
Deutsch-polnische Erinnerungsorte”. Wystawê
otworzy³a prof. Izabela Prokop, dyrektor Instytutu
Lingwistyki Stosowanej. Na zakoñczenie odby³o
siê podsumowanie wymiany, podziêkowanie za
wspóln¹ pracê (oraz zabawê).. Uwieñczeniem
naszej wspó³pracy by³ sympatycznie spêdzony
wieczorek po¿egnalny w jednym z poznañskich
klubów. 

Micha³ Tupaj 
Student Instytutu Lingwistyki Stosowanej

Niemiecko-polskie
miejsca pamiêci narodowej
Wystawa „Niemiecko-polskie miejsca pamiêci narodowej” to projekt  zrealizowany w ramach 
IV wymiany studenckiej: Marburg-Poznañ. Jest to jest kontynuacja dwuletniej wspó³pracy Instytutu
Lingwistyki Stosowanej UAM oraz Instytutu Pedagogiki Szkolnej w Marburgu, która poprzez 
kolejne podró¿e studyjne ma wp³ywaæ na poszerzanie kompetencji interkulturowej m³odych
Polaków i Niemców.

Moje? Twoje? Nasze.
„Polsko-niemieckie dziedzictwo kulturowe a spo³eczeñstwo obywatelskie 
w dzisiejszej Polsce - doœwiadczenia, trendy, szanse” to g³ówny temat konferencji, 
która trwa³a od 10 do 12 marca w Collegium Polonicum w S³ubicach.

Dynamicznemu wzrostowi gospodar-
czemu w Polsce towarzyszy tzw. presja
modernizacyjna. Jej nie zawsze pozyty-

wne i przemyœlane nastêpstwa wystarczaj¹co
dobrze rozpoznano w przesz³oœci w krajach starej
Europy. Polityka planistyczna, zdeterminowana
wiar¹ w przysz³oœæ, oraz nastawione na zysk
spekulacje gruntami i nieruchomoœciami,
doprowadzi³y do znacznych szkód w zasobach
materialnych œwiadectw kultury. W obecnej sytuacji
spo³eczno-ekonomicznej ochrona zabytków, 
sprawowana przez pañstwo, nie jest ³atwa. S³u¿by
pañstwowe konfrontowane s¹ z olbrzymimi
wyzwaniami, tak¿e na fascynuj¹cych kulturowo
obszarach Polski zachodniej, zamieszka³ych
niegdyœ w znacznym stopniu przez ludnoœæ

niemieck¹. Do typowych niebezpieczeñstw,
gro¿¹cych zabytkom, dosz³a tu po wojnie uszty-
wniona ideologicznie kwestia to¿samoœci i zrozu-
mienia historii, co nie polepsza³o stanu wielu
obiektów. W rezultacie pozosta³o wiele
nierozwi¹zanych problemów, których zakres
przekracza obecnie mo¿liwoœci pañstwowej
kiesy. 

Czy istnieje szansa na poprawê sytuacji?
Niezale¿nie od minionych turbulencji polity-
cznych na linii Warszawa-Berlin, w wielu miejs-
cach Polski zachodniej mamy do czynienia ze
zjawiskiem, daj¹cym siê okreœliæ jako „local
turn”, czyli z odkrywaniem przez polskich
mieszkañców (niemieckiej) historii lokalnej.
Szczególnie wa¿n¹ rolê pe³ni¹ tu zabytki architek-

toniczne, nadaj¹ce niepowtarzalny charakter
przestrzeni publicznej, a ich walory s¹ czytelne
dla ka¿dego, niezale¿nie od barier jêzykowych.
Jako znaki historii i minionej kultury, posiadaj¹ce
nierzadko wysok¹ wartoœæ artystyczn¹, s¹ przez
wielu Polaków rozumiane i doceniane. 

Czy takie przyswajanie zjawisk kultury 
i opieka nad zabytkami regionalnej przesz³oœci
mog¹ byæ przyczynkiem do porozumienia
pomiêdzy narodami, odpornym na kryzysy 
i ucz¹cym tolerancji? Czy te, kie³kuj¹ce na razie
zjawiska, wraz z nowymi formami organizacji
dzia³añ obywatelskich mog¹ stanowiæ realne
wsparcie dla s³u¿b konserwatorskich? W³aœnie
tym pytaniom i inicjatywom poœwiêcona by³a ta
interesuj¹ca konferencja.
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• Muzyczny œwiat czci 100-lecie œmierci Gustawa Mahlera,
wielkiego niemieckiego postromantyka - kompozytora i dyrygenta.
Filharmonia Poznañska - po niedawnym zaprezentowaniu bodaj
jego najpopularniejszej, pi¹tej symfonii - 4. II oficjalnie otworzy³a
swój Rok Mahlerowski wykonaniem „pierwszej”. Najkrótsza 
z ca³ej dziesi¹tki, ledwie godzinê trwaj¹ca symfonia „Tytan” 
(zainspirowana poematem Jeana Paula), zabrzmia³a z estrady auli
UAM pierwszy raz w ca³oœci; tak¿e z rzadko grywan¹, bo
odnalezion¹ dopiero przed kilkudziesiêciu laty, czêœci¹ „Blumine”.
Dzie³o, bardzo dobrze przygotowane przez Marka Pijarowskiego
(premiera odby³a siê tydzieñ wczeœniej w £odzi), wykonano 
z du¿ym zaanga¿owaniem i nale¿n¹ mu emocj¹. Zadowolenie
s³uchaczy potwierdzi³a d³uga i zas³u¿ona owacja. 

Przed przerw¹, m³oda brytyjska solistka Natalie Clein, piêknym
dŸwiêkiem zinterpretowa³a Koncert wiolonczelowy e-moll swego
rodaka Edwarda Elgara, powsta³y w 1919 r. Na bis doda³a solowe
Preludium J.S. Bacha i kataloñsk¹ melodiê ludow¹ w oprac. 
P. Casalsa, po czym usiad³szy w… grupie wiolonczelistów - z ca³¹
orkiestr¹ uraczy³a nas muzyk¹ Mahlera. 

Natomiast wczeœniej - wiadomoœciami i szczególn¹ namiêtnoœci¹
do twórczoœci Mahlera - podzieli³ siê (na zaproszenie dyr. Filhar-
monii) kolejny naukowiec: prawnik i socjolog, prof. Wiktor 
Osiatyñski. 

• 410. Koncert Poznañski (12. II) mia³ te¿ dwie ró¿ne ods³ony. 
W pierwszej znalaz³y siê: Uwertura Antoniego Sza³owskiego, 
przypominaj¹ca mniej znanego polskiego kompozytora - warszawia-
nina, ¿yj¹cego nade wszystko w Pary¿u i tam¿e zmar³ego w 1973 r.
oraz Koncert fortepianowy Stefana Kisielewskiego, popularnego
felietonisty i krytyka - Kisiela, pisarza i polityka, lecz tak¿e twórcy
muzyki. Mija w³aœnie 100 lat od jego urodzin i zbli¿a siê 20. rocznica
prawykonania tego¿ koncertu, którego autor ju¿, niestety, nie
us³ysza³; zmar³ trzy dni póŸniej (27. IX 1991). Utwór, oparty prawie
na nieustannym, ekspresyjnym dialogu z orkiestr¹, mia³ œwietnego
solistê w Andrzeju Tatarskim. Po sporym aplauzie, pianista zapro-
ponowa³ jeszcze dwie pieœni Chopina w oprac. na fortepian przez
Fr. Liszta. I w ten sposób stworzy³ trafny ³¹cznik z drug¹ ods³on¹
wieczoru: III Symfoni¹ „Szkock¹” Felixa Mendelssohna-
Bartholdy'ego. Dyrygent Gabriel Chmura, urodzony w 1946 r. 
we Wroc³awiu, wykszta³cony w Izraelu, Austrii, Francji i we
W³oszech, mieszkaj¹cy  w Brukseli oraz filharmonicy poznañscy 
- b³yskotliwym i przekonywuj¹cym wykonaniem s³ynnego dzie³a -
mog¹ zaliczyæ sobie kolejny, udany wystêp. 

Potrzebne jak najbardziej  temu  cyklowi koncertów - rzeczowe 
i interesuj¹ce s³owo wprowadzaj¹ce, wyg³osi³ tradycyjnie Krzysztof
Szaniecki. 

• Fenomenalny, m³ody francuski harfista Xavier de Maistre by³ 
(18. II) bohaterem nastêpnego wieczoru filharmoników. Ten znakomicie
wykszta³cony artysta, jednoczeœnie politolog i ekonomista, po sta¿ach
m.in. w renomowanych  orkiestrach Monachium i Wiednia oraz
zwyciêstwach na kilku miêdzynarodowych konkursach, dzisiaj
zadziwia s³uchaczy nieprawdopodobnym kunsztem solowej gry na
harfie. Dziêki niemu poznaliœmy kompozytorsk¹ wersjê harfow¹

s³ynnego, gitarowego „Concerto de Aranjuez” Joaquina Rodrigo.
Przepiêkn¹ w skrajnych, tanecznych czêœciach i jeszcze bardziej
natchnion¹ w œrodkowym adagio. Owacyjnie nagrodzony wirtuoz,
do³o¿y³ jeszcze dwa solowe bisy: Taniec hiszpañski Manuela de
Falli i rozmarzone „Pozdrowienia z Alhambry” Francisco Tarregi.

Tymczasem przed przerw¹, orkiestra pod batut¹ Jerzego Dyba³a
- polskiego kontrabasisty i dyrygenta, ¿yj¹cego g³ównie w Wiedniu,
który tym razem wyst¹pi³ te¿ w roli muzycznego gawêdziarza -
wykona³a II Suitê z baletu „Trójgraniasty kapelusz” M. de Falli
oraz Danzon nr 2 Meksykanina Arturo Marqueza.

A jeszcze wczeœniej na estradê zaproszono Jana
Nowowiejskiego, syna Feliksa - kompozytora m.in. „Roty”, by po
zakoñczeniu obchodów 100-lecia powstania tego wa¿nego dla
Polaków utworu, obdarzy³ kilka zas³u¿onych osób specjalnie
wybitym na tê okolicznoœæ medalem pami¹tkowym.       

• Muzyka po³udniowo-amerykañska, œciœlej argentyñskie tanga
g³ównie Astora Piazzoli, wype³ni³y (19. II) a¿ dwa filharmoniczne
koncerty niemieckiego zespo³u instrumentalnego „Quinteto Angel”,
podró¿uj¹cego po Europie i ³¹cz¹cego tradycyjne rytmy tanga 
z jazzem oraz z melodiami klasycznymi. Z kwintetem (skrzypce,
wiolonczela, kontrabas, fortepian i bandoneon) wyst¹pi³ te¿ Sergio
Gobi, argentyñski wokalista, gitarzysta i kompozytor, zamieszka³y
w Berlinie.

• W pi¹tek (25. II) Filharmonia kolejny raz siêgnê³a do zwi¹zków
muzyki z literatur¹. O dramacie „Fausta” Goethego, który zain-
spirowa³ wielu kompozytów XIX-wiecznych, mówi³ przed kon-
certem prof. Przemys³aw Czapliñski. Pos³u¿ono siê tylko trzema
przyk³adami: Ryszardem Wagnerem i jego Uwertur¹ „Faustowsk¹”,
Henrykiem Wieniawskim i Fantazj¹ na motywach opery Gounoda
(z solist¹ - skrzypkiem Bartoszem Worochem) oraz Franciszkiem
Lisztem i Symfoni¹ „Faustowsk¹”. To ostatnie, monumentalne
dzie³o skupi³o - rzecz jasna - najwiêksz¹ uwagê s³uchaczy. Po trzech
czêœciach orkiestrowych - z tytu³ami: „Faust”, „Ma³gorzata” 
i „Mefistofeles” - na estradê, majestatycznie wkroczy³ ogromny
zespó³ mêski œpiewaków „Poznañskich S³owików” i seniorów
Kompanii druha Stuligrosza. Na balkonie pojawi³ siê tenor Miko³aj
Adamczak. Mistyczny, zgo³a niebiañski chór poruszaj¹c¹ kod¹
dope³ni³ dzie³a - symbolicznego zwyciêstwa Ma³gorzaty nad
dwoma mêskimi protagonistami. Z wielka pasj¹, wra¿liwoœci¹ 
i precyzj¹ poprowadzi³ wieczór £ukasz Borowicz. Koñcowe owacje
sprawiedliwie „rozdziela³” te¿ pomiêdzy wszystkich wykonawców,
a wœród nich tak¿e prof. Stefana Stuligrosza, który wraz z Maciejem
Wielochem przygotowa³ chór.

• Igor Strawiñski, jeden z najznakomitszych twórców XX stulecia 
i dwie jego suity - z „Historii ¯o³nierza” i „Pulcinelli”
zdominowa³y (27.II) koncert Orkiestry PR „Amadeus” z udzia³em
grupy instrumentalistów dêtych Filharmonii Narodowej. 
Dyrygowa³a Anna Mróz. Miêdzy s³ynnymi dzie³ami rosyjskimi,
znalaz³ siê - napisany w 2002 r. przez znanego, polskiego kompozytora
Paw³a Mykietyna - utwór „Krzyki” na orkiestrê smyczkow¹; 
tytu³ pochodzi od nazwy dzielnicy Wroc³awia. (rp)
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Do tej pory siatkarze AZS UAM byli niepokonani, gdy
mecze rozgrywali w nowo otwartej hali na Morasku.
¯adna dobra passa, niestety, nie trwa wiecznie.  Sposób na

naszych zawodników znaleŸli walcz¹cy o jak najlepsz¹ pozycjê
przed play-off siatkarze z Wrzeœni. Poznañscy siatkarze zaczêli
mecz doœæ ospale, przegrywaj¹c I seta do 22. W drugim secie to ich
rywale prowadzeni przez trenera Krzysztofa Wójcika ju¿ na samym
pocz¹tku odskoczyli na 5 punktów i potem tê przewagê trudno by³o
zniwelowaæ naszym zawodnikom, którzy ostatecznie przegrali do
20. W trzecim secie podopiecznym trenera Lisieckiego uda³o siê
wygraæ a¿ do 16. Niestety, wygrany set nie podzia³a³ na naszych
siatkarzy mobilizuj¹co, gdy¿ w kolejnym ulegli znów goœciom, tym
razem do 23-25. Przyjezdni z Wrzeœni awansowali w grupie na 

I miejsce i przed³u¿yli swoj¹ zwyciêsk¹ seriê meczów na wyjeŸdzie,
tañcz¹c z radoœci na œrodku boiska. Sobotnie zawody podsumowali
trenerzy obydwu zespo³ów. Dru¿yna z Wrzeœni przede wszystkim
zagra³a bardzo dobrze w obronie. Podbijali mnóstwo pi³ek i tym
trochê podciêli nam skrzyd³a. A my spisywaliœmy siê zbyt nerwowo
i mieliœmy niepotrzebne przestoje w dwóch pierwszych setach
- ocenia³ graj¹cy trener poznaniaków Damian Lisiecki. 

Cieszymy siê ogromnie. Zdawaliœmy sobie sprawê, ¿e aby liczyæ
siê w walce o pierwsze miejsce, musimy wygraæ minimum 3:2. 
A uda³o siê nawet za trzy punkty. To fantastyczna sprawa - komen-
towa³ zadowolony trener Krispolu Krzysztof Wójcik.

Marcin Krupka

Przerwana dobra passa 
siatkarzy 

Pierwsz¹ pora¿kê we w³asnej hali ponieœli siatkarze AZS UAM 
Poznañ, prowadzeni przez graj¹cego trenera Damiana Lisieckiego.
Sposób na naszych siatkarzy, œwietnie graj¹cych przed w³asn¹
publicznoœci¹, znalaz³a ekipa Krispolu Wrzeœnia. 

AZS UAM Poznañ - Trefl II Gdañsk
FOT. BERNARD GUZIA£EK



NASZ UNIWERSYTET

Akademia Rozwoju i Przedsiêbiorczoœci, organizowana
przez Biuro Karier UAM i Uniwersyteckie Centrum
Innowacji i Transferu Technologii jest jednym 

z wa¿niejszych wydarzeñ w Poznaniu, poœwiêconym rozwojowi 
i planowaniu w³asnej kariery zawodowej. Dedykowane jest g³ównie
studentom i absolwentom poszukuj¹cym zatrudnienia, praktyk oraz
chc¹cym mo¿liwie jak najlepiej zaplanowaæ w³asn¹ karierê
zawodow¹.

Prawie trzydzieœci firm zaprezentowa³o siê podczas tegorocznej
Akademii, stwarzaj¹c uczestnikom mo¿liwoœæ zdobycia praktyk
b¹dŸ sta³ego zatrudnienia. Uczestnicy mogli równie¿ wzi¹æ udzia³ 
w zajêciach warsztatowych, prowadzonych przez doœwiadczonych
trenerów, kadrê znanych polskich i zagranicznych firm, pracowni-
ków organizacji pozarz¹dowych. Tematyka warsztatów dotyczy³a
miêdzy innymi prowadzenia negocjacji wynagrodzeñ, organizacji
w³asnego czasu, technik skutecznej prezentacji, zak³adania
i prowadzenia w³asnej firmy. Mo¿na by³o dowiedzieæ siê o prawach,
przys³uguj¹cych pracownikom na rynku pracy i  pos³uchaæ w jaki
sposób wdra¿aæ swoje pomys³y przy prowadzeniu w³asnej 
dzia³alnoœci gospodarczej.

Szczegó³owe informacje na www.biurokarier.amu.edu.pl
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Bezp³atne warsztaty, szkolenia, porady
doradcy zawodowego, konsultanta 
wizerunku, zapoznawanie siê  z ofertami
pracy, praktyk lub sta¿y w znanych 
polskich i zagranicznych firmach 
- wype³ni³y tegoroczne zajêcia 
na Akademii Rozwoju i Przedsiêbiorczoœci
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Has³o przewodnie tegorocznej edycji targów to: edukacja
drog¹ do spo³eczeñstwa obywatelskiego. Odbywaj¹ce
siê na terenie Miêdzynarodowych Targów Poznañskich

Targi Edukacyjne to najwiêksze tego typu wydarzenie w Polsce.
Ju¿ od piêtnastu lat gromadzi wystawców z kraju i z zagranicy,
prezentuj¹cych bogat¹ ofertê zwi¹zan¹ z edukacj¹ i wyposa¿e-
niem placówek oœwiatowych. Targi Edukacyjne to wspólne
przedsiêwziêcie Oœrodka Doskonalenia Nauczycieli w Poznaniu,
Urzêdu Marsza³kowskiego Województwa Wielkopolskiego oraz
Miêdzynarodowych Targów Poznañskich. W dniach od 4 do 6
marca pod jednym dachem z Targami Edukacyjnymi i Salonem
Wyposa¿enia Szkó³ odby³y siê Targi - Ksi¹¿ka dla Dzieci 
i M³odzie¿y. Wszystkim tym wydarzeniom towarzyszy³y konferencje,
panele dyskusyjne, spotkania oraz wystawy. 

Wiêcej w nastêpnym numerze  
mdz

XV Targi Edukacyjne 
w Poznaniu


